
جای خالی الزامات توسعه دیجیتال در برنامه 
هفتم توسعه

آنچه در نگاه اول به کلیات برنامه هفتم توسعه به نظر می رسد آن است 
که توجه به شــرایط خاص کشور اکثریت اهداف این برنامه با رویکرد 
اقتصادی تدوین شــده و به تبع آن عمده توجهات کارشناسان و نقد 
برنامه نیز حول محور مسائل اقتصادی متمرکز شده و این مسئله سبب 
شده است که در برنامه به سایر حوزه های مهم کمتر توجه شود یا به 
نحوی توســعه ی ســایر حوزه ها به حوزه اقتصاد گره بخورد؛ از جمله 
این موارد حوزه توسعه دیجیتال است. پویا ذکری اصفهانی، کارشناس 
سیاســتگذاری فناوری های نوین در شرکت علمی تحلیلی طیف در 
یادداشــتی نوشته است "بعد از دو سال، سرانجام در روز هشتم خرداد 
۱۴۰۲ سخنگوی دولت از تصویب لایحه برنامه هفتم توسعه در جلسه 

فوق العاده هیات وزیران خبر داد. 

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران

8 صفحه   سال نوزدهم    5000 تومان   شماره 5225یکشنبه 25 تیر 1402  27 ذی الحجه 1444  16 جولای 2023 @sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

نایب رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه وظیفه روحانیت حفظ نظام است، گفت: قهر و عافیت طلبی یا کنارکشیدن آنان از مسئولیت های 
اجتماعی گناهی نابخشودنی است. به گزارش ایسنا، آیت الله عباس کعبی در دیدار با جمعی از طلاب استان آذربایجان غربی گفت: امروز به برکت انقلاب 
اســلامی، عرصه برای تبلیغ و گســترش اســلام و مکتب اهل بیت بیش از پیش فراهم شده است. وی افزود: عصر حاضر را عصری مهم و تأثیرگذار است و 
روحانیت باید در این دوران، کادرسازی کند، در زمینه های گوناگون تحقیقی، آموزشی، تبلیغی متخصصان کارآمد تربیت کند و بیش از هر زمان دیگری، 

حضور فعال داشته باشد.

www.sobh-eqtesad.ir

کعبی: قهر روحانیت با مسئولیت های اجتماعی گناه نابخشودنی است

info@sobh-eqtesad.ir

مزیت احداث کریدور ریلی چین-افغانستان-ایران

افغانستان، می تواند نقطه اتصال 
چین و ایران باشد

اولین قطار باری ترکیه از مســیر ریلی ایران به افغانستان به تازگی 
به راه افتاد تا آغازی برای احداث کریدور ریلی چین - افغانســتان 
- ایران باشد و در ادامه کریدور ریلی شرق به غرب جهان از چین، 
افغانســتان و ایران به اروپا را تکمیل کند. به گزارش ایسنا، راه آهن 
برون مرزی خواف- هرات در آذرماه ســال ۱۳۹۹ بهره برداری شد و 
بهمن ماه همان سال با تشکیل کمیسیون تحویل موقت، قطعه سوم 
راه آهن خواف- هرات حدفاصل ایستگاه شمتیغ تا ایستگاه روزنک 
به طول ۶۲ کیلومترتحویل اداره کل خط آهن دولتی افغانســتان 
شد؛ اما در زمان تغییرات سیاسی در این کشور بخش هایی از محور 
و ایستگاه روزنک دچار خسارات تخریبی و سرقت شد و در نتیجه 
عملیات اجرایی در باقی مانده مســیر ممکن نبــود. در عین حال 
آذرماه سال گذشته بود که اعلام کرد ایران و افغانستان برای ترمیم 
خسارات واردشده به مسیر از سوی افغانستان توافق کردند تا پس 
از تایید شرکت ساخت وتوسعه به عنوان مجری طرح، عملیات بخش 
باقیمانده که در تعهد ایران بود آغاز شــود و این خط مجدد آماده 
بهره برداری شــود. با توجه به اهمیت بهره برداری راه آهن خواف- 
هرات برای دو کشــور، تسهیل صادرات و واردات کالا و جابه جایی 
مسافر و همچنین دسترسی ریلی کشور افغانستان به آب های آزاد 
و کشورهای همسایه راه آهن خواف- هرات از مهمترین اولویت های 
زیرساختی دو کشور در توسعه ترانزیت بین المللی به حساب می آید 
و از این رو دو کشور برای تکمیل این خط آهن، عزم جدی دارند. از 
این رو هفته گذشته بود که بهره برداری از راه آهن خواف هرات که 
در جریان تغییر حکومت افغانستان آسیب دیده بود پس از اصلاح 
با اعزام یک قطار حامل ریل آغاز شــد. در این راســتا سیدحسین 
میرشفیع -مشاور و نماینده وزیر راه و شهرسازی در امور زیربنایی- 
به ایســنا گفت: اعزام قطارهای تجــاری با مقصد روزنک هرات در 
افغانستان در توسعه تجارت دو کشور بسیار موثر است. بهره برداری 
تجاری از این پروژه مقدمه ای برای احداث راه آهن هرات به سمت 
چین با ســرمایه گذاری و اجرا توسط شرکت های ایرانی محسوب 
می شود و گام موثری در توسعه همکاری های دو ملت است. حرکت 
نخســتین قطار باری ترکیه از مســیر ریلی ایران به افغانستان. در 
عین حال، یکی از مســیرهایی که چین را به ایران متصل می کند، 
کشور افغانستان است. مسیر ریلی خواف – هرات اولین قدم برای 
این اتصال اســت تا کشورهای شرقی را به کشورهای غربی متصل 
کند. این یک نقش راه آهن خواف-هرات است. نقش دیگر راه آهن 
خواف -هرات که به ســود هر دو کشور است، خروج افغانستان از 
محصور بودن در خشکی است. ایران دسترسی افغانستان به آب های 
آزاد را میسر می کند. میرشفیع به تازگی با اشاره به قراداد همکاری 
میان ایران و افغانســتان گفت: مقرر شده است کنسرسیوم توسعه 
ریلی افغانستان نواقص قطعه سوم خواف - هرات را طی شش ماه 
برطرف و ظرفیت خط را به حداکثر برساند.  قطعه چهار این راه آهن 
نیز توسط کنسرسیوم ریلی احداث می شود و در مورد نحوه تامین 
هزینه توافق شد. همچنین بر اساس توافق همکاری مشترک اداره 
خط آهن افغانستان و کنسرسیوم توسعه ریلی افغانستان، دو طرف 
بر اهمیت احداث کریدور ریلی چین - افغانستان - ایران توافق دارند 
و پیگیری های لازم از ســوی دو کشور برای جلب سرمایه گذاری و 
مشــارکت کشور چین انجام می شود. مشــاور و نماینده وزیر راه و 
شهرسازی در امور زیربنایی، طرح راه آهن خواف - هرات را موجب 
اتصال ریلی ایران و افغانســتان دانســت و گفــت: این خط ریلی 
تکمیل کننده مسیری ۲۰۰۰ کیلومتری در کریدور ریلی شرق به 
غرب جهان از چین، افغانستان و ایران به اروپا است و افغانستان را 
که کشــوری محصور در خشکی و بدون دسترسی به آب های آزاد 
جهان اســت، به شبکه ریلی ایران و بنادر جنوبی کشورمان متصل 
کرده و از مســیری امن برای ارتباط با اروپا برخوردار می کند. این 
خط ریلی برای تجارت ایران و افغانســتان راهبردی است و سالانه 
ظرفیت جابه جایی ۵ میلیون تن کالا و یک میلیون مسافر را میان 

دو کشور ایجاد می کند.

گزیده خبر

آغاز پروازهای »جزیره ایرویز« به تهران

مدیرعامل شــهر فرودگاهی امــام خمینی )ره( از آغاز پروازهای شــرکت هواپیمایی جزیره ایرویز در 
مسیر کویت - تهران و در پی آن افزایش پروازهای شهرفرودگاه امام خمینی )ره( خبر داد. به گزارش 
ایســنا، سعید چلندری از آغاز پروازهای شرکت هواپیمایی جزیره ایرویز در مسیر کویت - تهران خبر 
داد و گفت: با توجه به گســترش مناســبات اقتصادی با کشورهای همســایه، نخستین پرواز شرکت 
هواپیمایی کویتی جزیره ایرویز در مســیر کویت - تهران وارد شــهر فرودگاهی امام خمینی)ره( شد. 
وی گفت: بر اساس برنامه ارائه شده از سوی شرکت جزیره ایرویز، قرار است این شرکت هواپیمایی دو 
پرواز هفتگی در روزهای یکشــنبه و جمعه در مسیر کویت -  تهران و بالعکس انجام دهد. مدیرعامل 
شرکت شــهر فرودگاهی امام خمینی)ره( همچنین افزود: شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( به عنوان 
مجهزترین فرودگاه و مهمترین درگاه ورودی و خروجی کشور زیرساخت ها و ظرفیت های لازم را برای 
افزایش پروازها در اختیار دارد و در آینده نیز شــاهد رشد پروازهای این شهر فرودگاهی خواهیم بود. 
به گفته چلندری در حال حاضر ۴۲ شــرکت هواپیمایی به ۶۳ مقصد در ۳۰ کشور از شهر فرودگاهی 
امام خمینی )ره( پرواز دارند. به گزارش شــرکت شهر فرودگاهی امام خمینی )ره(، هم اکنون شرکت 

هواپیمایی کویت ایرویز نیز  سه پرواز هفتگی در مسیر کویت - تهران و بالعکس انجام می دهد.
رئیس سازمان استاندارد: میلیون ها خودرو می تواند فوراً وارد کشور شود

رئیس سازمان ملی استاندارد از تسهیل گری در خصوص واردات و صادرات در حوزه استاندارد خبر داد و گفت: 
بر این اســاس شرایط برای واردات خودرو به نحوی رقم خورده که میلیون ها خودرو می تواند فوراً وارد کشور 
شود. به گزارش ایسنا، مهدی اسلام پناه امروز در نشست خبری جایزه ملی کیفیت از برگزاری سومین جلسه 
شــورای عالی استاندارد در دولت سیزدهم خبر داد و گفت: این جلسه امروز با هشت صورت جلسه با حضور 
رئیس جمهوری برگزار می شود. در دو جلسه قبلی نیز ۲۲ دستور جلسه داشتیم که ۸۹ درصد آن محقق شده 
است. وی همچنین در بخشی از صحبت های خود با اشاره به موضوع تسهیل گری در واردات و صادرات گفت: 
بسته ای به عنوان بهار خدمت در فروردین امسال در اجلاسیه مدیران دولت در سالن اجلاس رونمایی شد که 
بر اساس آن دستگاه ها مکلف به تسهیل گرید در حوزه خود شدند. بنابراین سازمان ملی استاندارد طی ۴۵ روز 
کاری بر این موضوع تمرکز کرد تا بسته تدوین شود و براساس آن  تسهیل گری در خصوص واردات و صادرات 
نیز انجام شود. بر اساس این بسته اکنون شرایط برای واردات خودرو به نحوی رقم خورده که میلیون ها خودرو 
می تواند فوراً وارد کشور شود و این موضوع در واقع  تسهیل گری واردات است. وی افزود: این شرایط در ماه های 
گذشته امکان نداشت و سازمان ملی استاندارد برای شکستن بازار انحصاری خودرو تلاش خود را انجام داده 
و بر اســاس تســهیل گری واردات میلیون ها خودرو می تواند به کشور انجام شود. اسلام پناه همچنین درباره 
برگزاری جایزه ملی کیفیت گفت: تاکنون مدل بومی برای جایزه ملی کیفیت نداشــتیم و بنابراین سازو کار 
بومی سازی جایزه ملی کیفیت راه اندازی شد. رئیس سازمان ملی استاندارد ایران از برگزاری مراسم اختتامیه 
جایزه ملی کیفیت ایران با مشــارکت شــرکت های برتر در روز دوشنبه )۲۶ تیر( با حضور معاون اول رئیس 
جمهوری خبر داد و گفت: در حال حاضر ایران عضو موسسه اندازه شناسی و استانداردسازی کشورهای اسلامی 
)اسمیک( است که ۵۷ کشور در آن عضویت دارند. عضویت در هیئت مدیره اسمیک کمک کرد تا گفتمان ها 

درخصوص این جایزه در بین این کشورها شکل بگیرد.

در حال حاضر که بازار مســکن شهر تهران در 
انتظارات کاهشی به سر می برد، نگاهی به قیمت 
های پیشنهادی بیندازیم؛ اوضاع نشان می دهد 
که نرخ ها در مقایســه با اردیبهشت بین ۲۰ تا 
۳۰ درصد کاهش یافته اما از حدود ۲۰ روز قبل 
به ثبات رسیده اســت. به گزارش ایسنا، قیمت 
مسکن در مناطق مختلف تهران دچار افت شده 

کاهش  این  البته  است. 
در همه محله ها به یک 
طور  به  نیســت.  اندازه 
مثال در شمال پایتخت 
با توجــه به قیمت های 
سنگین و وجود آپارتمان 
های بــزرگ متراژ، نرخ 
ریزش  پیشنهادی  های 
را تجربه کرده  بیشتری 
میانی  مناطق  در  است. 
مثل ۴، ۵ و ۸ که فضای 
سفته بازی  و  سوداگری 
در این مناطق حکمفرما 
که  شاهدیم  بعضا  است 
دلالان هنوز تلاش دارند 
واحدهای خود را با نرخ 

های فروردین و اردیبهشــت به فروش برسانند. 
در محله های پونک، جنت آباد، شهران، باغ فیض 
و شــاهین واقع در منطقه ۵ که جزو محله های 
پرمعامله در تهران محســوب می شــود، تعداد 
قابــل توجهی دفتر املاک قرار دارد. بنا به گفته 
مشاوران املاک، بسیاری از کاسبان آپارتمان نیز 
در این محله فعال هستند و به همین دلیل فضای 

بورس بازی در این محله دیده می شود.  چند روز 
قبل گشت های تعزیراتی به یکی از دفاتر املاک 
فاقــد مجوز مراجعه کردند و متوجه شــدند در 
یک ســاختمان، افرادی در قالب یک مجموعه 
اقدام به تاســیس دفتر املاک فاقد مجوز کرده 
بودند و اصطلاحا در شــعب مختلف به فعالیت 
غیرقانونی می پرداختند. بررسی ها نشان می دهد 
معمــولا در دفاتــر 
امــلاک فاقد مجوز 
تخلفاتی شامل نبود 
نامــه، دریافت  نرخ 
از  بالاتر  کمیسیون 
نرخ مصوب، دریافت 
بالابــود و زد و بند 
شــکل می گیرد. به 
هر ترتیب در شرایط 
فعلی که فضای کلی 
بازار مسکن در رکود 
معامــلات و کاهش 
قیمت به سر می برد 
دلالان نیــز به طور 
موقت از ایــن بازار 

کنار کشیده اند.

قیمت روز آپارتمان در تهران

ایسنا/لرســتان مدیر جهاد 
از  بروجــرد  کشــاورزی 
برداشت ســالانه ۴۸ هزار 
تنُ ســیب در شهرســتان 
خبــر داد. جــواد گودرزی 
امــروز ۲۴ تیرماه در جمع 
خبرنــگاران، اظهــار کرد: 
برداشــت ســیب گلاب از 
سطح ۷۰۰ هکتار از باغات 
این شهرســتان آغاز شده 
اســت. وی تصریح کرد: از 
مجموع هزار و ۹۰۰ هکتار 
باغات سیب شهرستان هزار 
و ۲۰۰ هکتار سیب پاییزه 
و ۷۰۰ هکتار سیب گلاب 

است. مدیر جهاد کشاورزی 
از  بروجرد خاطرنشان کرد: 
باغات  هکتار  مجموع ۷۰۰ 
ســیب گلاب شهرســتان 
سالانه ۱۰ هزار تن محصول 
برداشت و روانه بازار مصرف 
شهرستان و استان می شود. 
گودرزی اضافه کرد: سالانه 
بیش از ۴۸ هــزار تن انواع 
ســیب گلاب و پاییــزه در 
این شهرستان تولید و روانه 
بازار مصرف می شــود. وی 
بیان کرد: این شهرستان در 
تولید انواع سیب رتبه اول را 

در لرستان دارد.

مدیر جهاد کشاورزی شهرستان خبر داد:

برداشت سالانه ۴۸ هزار تنُ سیب در بروجرد

فرصت سازی؛ دستاورد بزرگ سفر به آفریقا
در اصلاحیه اخیر هیات وزیران؛

خرید خودروی خارجی برای 
دستگاه های اجرایی ممنوع شد

طلا با کاهش قیمت به تعطیلات رفت

بر اســاس اصلاحیه اخیر اعمال شده هیات وزیران در ضوابط اجرایی قانون بودجه سال جاری، خرید هر 
گونه خودروی ســواری خارجی برای دستگاه های اجرایی ممنوع شد. به گزارش ایسنا، هیئت وزیران در 
جلســه هفتم تیر ماه امسال و پیشنهاد معاونت حقوقی رئیس جمهوری و به استناد اصل یکصد و سی و 
هشتم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران بخشی از ضوابط اجرایی قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور 
را به شرح زیر اصلاح و تصویب کرد. در این مصوبه آمده است که »۱- در بند )۲( ماده )۴( پیش از عبارت 

»وزارت امور خارجه« عبارت »رسته سیاسی و سایر رسته های مرتبط« الحاق می شود.....

پل مشترک مرزی اتومبیل رو مرز آستارای ایران و آذربایجان آماده افتتاح

محبوب ترین ارزهای دیجیتال کدامند؟از ورود غول های نفتی به کشورهای همسایه تا چالش تامین داخلی انرژی
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گزیده خبر

با اشاره به سفر رئیس جمهور به قاره آفریقا

یوسفی: داشتن دیپلماسی چندوجهی از 
نقاط قوت دولت سیزدهم است

یک عضــو هیات رئیســه مجلس 
شــورای اسلامی گفت: سفر رئیس 
جمهــور به قاره آفریقا بســتری را 
برای تقویــت ارتباطات اقتصادی و 
اســتفاده از ظرفیت های نهفته در 
کشــورهای این قاره فراهم خواهد 

کرد. مجتبی یوســفی در گفت و گو با ایسنا، با اشاره به سفر رئیس جمهور 
به قاره آفریقا درباره دستاوردهای این سفر، بیان کرد: برای ارزیابی عملکرد 
هر دولت در حوزه دیپلماسی باید دید برنامه آن دولت در این حوزه چه بوده 
و بعد ســنجید که آیا توفیق داشته یا نداشته است؟ نماینده مردم اهواز در 
مجلس شورای اسلامی، ادامه داد: یکی از نقاط قوت دولت سیزدهم داشتن 
دپیلماسی چند وجهی و استفاده از ظرفیت های منطقه ای و فرامنطقه ای 
است. سفر رئیس جمهور به قاره آفریقا کمک می کند تا ارتباطات و مراودات 
اقتصادی و تحکیم مراودات سیاسی بیش از گذشته شود و این سفر بستری 
را فراهم می کند تا بتوان از ظرفیت های این قاره بیشتر استفاده کرد. این 
عضو هیات رئیسه مجلس با بیان اینکه یکی از اقداماتی که در دولت گذشته 
مغفول بود، توجه به دیپلماسی منطقه ای و فرامنطقه ای بر اساس ظرفیت 
های آن کشــورها بود، اظهار کرد: شاهد بودیم در دولت قبل به بهانه اینکه 
زبان دنیا را بلد هســتند، همه دیپلماسی خارجی را به کشور آمریکا و چند 
کشــور محدود اروپایی گره زدند. وی ادامه داد: در دولت قبل دیپلماســی 
منطقه ای و دیپلماســی فرامنطقه ای به فراموشــی سپرده شد و ارتباط با 
کشورهایی مانند کشورهای قاره آفریقا که امروز دومین قاره پرجمعیت دنیا 
بوده و اولین  ذخایر معدنی دنیا را دارد، مورد غفلت واقع شــد. یوســفی در 
پایان تصریح کرد: نتیجه این که همه تخم مرغ های خود را در ســبد چند 

کشور محدود اروپایی و آمریکا گذاشتند را دیدیم.
استاندار تهران اعلام کرد

آمادگی استانداری تهران برای صدور 
مجوز برگزاری تجمعات قانونی

اســتاندار تهران درباره برگزاری تجمعات براساس اصل ۲۷ قانون اساسی، 
گفت: قاعدتا دولت ها به دنبال حضور مشارکت جویانه مردم هستند بنابراین 
سازمان ها، دستگاه ها و همه عواملش را به کار می گیرد تا این سطح افزایش 
پیدا کند. به گزارش ایسنا، علی رضا فخاری استاندار تهران در گفت وگویی 
در پاســخ به این پرسش که با توجه به نزدیکی انتخابات چه اقداماتی برای 
برگزاری تجمعات و اجرای اصل ۲۷ قانون اساسی صورت گرفته است؟ گفت: 
قاعدتا در حوزه انتخابات یکی از مســائل حداکثرســازی سطح مشارکت ها 
اســت؛ سطح مشــارکت زمانی صورت می پذیرد که همه مردم با سلایق و 
دیدگاه های مختلف امکان حضور در این عرصه ملی را داشــته باشند. وی 
ادامه داد: یکی از موضوعات، بحث تجمعاتی است که البته باید وجه قانونی 
داشــته و با مجوز باشــد و قابلیت اطلاع رسانی داشته باشــد تا ما بتوانیم 
ظرفیت های لازم را برای آن ایجاد کنیم؛ هم برای اینکه بتوانند در یک محل 
اسکان پیدا کنند) تجمع ( و طرح مسئله کنند و هم به لحاظ مسائل ایمنی 
و امنیتی، تا ما بتوانیم تضمین های لازم برای برگزاری مراسم شان را داشته 
باشیم. استاندارد تهران افزود: ما در قاعده هماهنگی برای همه ظرفیت های 
اجتماعی که تقاضای طرح مسائل شــان را برای حوزه های انتخاباتی دارند 
-که البته از زمان مشــخصی باید شروع شــود- آمادگی داریم پیشنهادات 
دوستان را بپذیریم و براساس نیازمندی شان مجوز صادر کنیم، تا در مکان 
لازم به استناد قانون تجمع داشته باشند. وی همچنین در پاسخ به اینکه آیا 
موضوع برگزاری تجمعات براســاس اصل ۲۷ قانون اساسی در دولت مطرح 
اســت؟ توضیح داد: قاعدتا دولت ها به دنبال حضور مشــارکت جویانه مردم 
هســتند بنابراین سازمان ها، دستگاه ها و همه عواملش را به کار می گیرد تا 
این سطح افزایش پیدا کند. استاندار تهران تصریح کرد: از سوی دیگر ما برای  
بخش های مختلف جریانات سیاســی، گروه ها و احزاب که قانونی هستند و 
اجازه فعالیت در سطح کشور را دارند، - به خصوص تهران- مانعی نمی بینیم 
و بــه محض تقاضای آن ها ظرفیت هــای لازم برای تامین مکان، بحث های 

ایمنی و امنیتی آن ها صورت می گیرد.

کنعانی: اکنون نقاب از چهره 
دیکتاتورهای صهیونیست برافتاده است

ســخنگوی وزارت امــور خارجه 
گفت: سران معترضان به نتانیاهو 
هشدار داده اند که اسرائیل بر لبه 
پرتگاه اســت. به گزارش ایســنا، 
ناصر کنعانی در توئیتی نوشــت: 
ســال های متمادی صهیونیست 
های اشــغالگر و جنایتکار تلاش 
کردند تــا رژیم جعلــی خود را 
دموکــرات تریــن  موجودیت در 

منطقه غرب آسیا جلوه دهند. اکنون نقاب از چهره دیکتاتورهای صهیونیست 
برافتاده و پاســخ معترضان مشت آهنین است. سران معترضان به نتانیاهو 

هشدار داده اند که اسرائیل بر لبه پرتگاه است.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه خبر داد؛

افزودن ۱۹ دستگاه اتوبوس برون شهری 
جدید به استان کرمانشاه در ایام اربعین

  مدیرکل راهــداری و حمل و نقل 
جاده ای اســتان کرمانشــاه گفت: 
۱۹ دســتگاه اتوبوس برون شهری 
جدید در ایــام اربعین به ظرفیت 
ناوگان اتوبوسی افزوده خواهد شد 
فریبرز کرمی درباره خدمات رسانی 
ناوگان اتوبوس رانی به زوار اربعین خاطرنشان کرد: به منظور ارائه خدمات 
به زوار اربعین حســینی)ع( تدابیر خاصی اندیشیده شده و به دنبال اعلام 
نیاز به ناوگان اتوبوسی از ظرفیت این ناوگان استفاده خواهد شد. وی افزود: 
جهت تسریع در تردد زوار اربعین حسینی )ع( و بروزرسانی ناوگان حمل 
و نقل عمومی استان کرمانشــاه، ۱۹ دستگاه اتوبوس برون شهری در ایام 
اربعین به ظرفیت ناوگان اتوبوســی افزوده می شود. کرمی تصریح کرد: با 
شرکت های مینی بوس رانی بخش خصوصی هم هماهنگی های لازم انجام 
گرفته است. وی درباره فروش بلیط ناوگان اتوبوسی گفت: ۷۰ درصد بلیت 
های اتوبوس در استان کرمانشاه به صورت اینترنتی به فروش می رسد که 
در ایام تعطیل شمار بلیت فروشی اینترنتی افزایش می یابد که در نتیجه به 
سرعت ظرفیت ها تکمیل می شود. فریبرز کرمی با بیان اینکه در تعطیلات 
اخیر هم شمار بلیت فروشی اینترنتی فراوان بود، افزود: در روزهای عادی 
مشــکلی از نظر فروش بلیت های اتوبوس به صورت اینترنتی وجود ندارد. 
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشــاه گفت: ناوگان 
حمل  و نقل عمومی اســتان کرمانشاه، دارای ۱۹۱ دستگاه اتوبوس، ۸۹۴ 

مینی بوس و ۹۶۸ دستگاه سواری است

فرصت سازی؛ دستاورد بزرگ سفر به آفریقا

امضای ۲۱ ســند و تفاهم نامه همکاری، توافق بر ســر افزایش تعاملات 
به ویژه در حوزه های اقتصادی، ســاخت خــودرو و تراکتور در آفریقا و 
گسترش کشت فراسرزمینی از جمله دستاوردهای سفر دو روزه رئیس 
دولت ســیزدهم به سه کشــور آفریقایی کنیا، اوگاندا و زیمبابوه بود. به 
گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهوری اسلامی ایران صبح 
چهارشــنبه ۲۱ تیر ۱۴۰۲ برای انجام یک سفر دو روزه منطقه ای عازم 
آفریقا شــد و بامداد جمعه ۲۳ تیر به تهران بازگشــت. کشورهای کنیا، 
اوگاندا و زیمبابوه مقصد رئیسی در این سفر بودند. رئیس قوه مجریه صبح 
چهارشنبه به »نایروبی« پایتخت »کنیا« رسید و پس از دیدار با »ویلیام 
سامویی روتو« رئیس جمهور این کشــور، مذاکرات دوجانبه هیئت های 
عالی رتبه ایران و کنیا به ریاســت روسای جمهور دو کشور برگزار شد. 
در این جلسه، هیئت های عالی رتبه سیاسی و اقتصادی جمهوری اسلامی 
ایران و کنیا به بحث و تبادل نظر درباره راهکارهای گسترش همکاری ها و 
تعاملات دوجانبه در زمینه های سیاسی، اقتصادی و فرهنگی و همچنین 
معرفی ظرفیت های متنوع ایران و کنیا در حوزه های مختلف کشاورزی، 
دامپروری، تجهیزات پزشــکی، صنایع و مصالح ساختمانی و پتروشیمی 
برای توسعه همکاری پرداختند. مقامات عالی رتبه ایران و کنیا همچنین 

با استقبال از توسعه و ایجاد خط کشتیرانی میان بنادر جمهوری اسلامی 
ایران و کنیا راهکارهای موثر برای همکاری در این زمینه ها را بررســی 
کردند. در این مذاکرات، پنج سند همکاری میان مقامات عالی رتبه ایران 
و کنیا و در حضور روســای جمهور دو کشور به امضاء رسید. این اسناد 
همکاری در حوزه های دامپزشــکی، ارتباطات، فرهنگ، شیلات و فنی 
حرفه ای بود که از ســوی وزرای »امور خارجــه«، »اطلاعات، ارتباطات 
و اقتصاد دیجیتال«، »گردشــگری، حیات وحــش و میراث«، »معدن، 
اقتصــاد آبی و امور دریایی« و »آموزش کنیــا« و  وزرای امور خارجه و 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی جمهوری اســلامی ایران در حضور رئیسی و 
روتو به امضاء رســید.  رئیسی در این ســفر از از خانه فن آورانه ایران در 
کنیا هم بازدید کرد. در این مرکز بیش از ۳۵ شرکت دانش بنیان ایرانی 
محصولات خود را در حوزه های دارویی، تجهیزات پزشــکی، کشاورزی، 
ساختمانی و معماری معرفی و به کنیا صادر کرده اند. همزمان با بازدید 
رئیس جمهوری اسلامی ایران از این مرکز، »پهپاد کشاورزی چندمنظوره 
پلیــکان« و »پهپاد نقشــه برداری درنــا« از محصولات شــرکت های 
دانش بنیان ایرانی برای تجاری ســازی و صادرات به کنیا معرفی شدند. 
همچنین بر اساس توافق های صورت گرفته بین ایران و کنیا قرار است، 
شرکت زامیاد کارخانه مونتاژ وانت نیسان خود را به اسم Kifaru در شهر 
»مومباســا« راه اندازی  کند. محمد علی تیموری مدیر عامل سایپا هم از 
ورود محصولات این ســایپا به بازار خودروی کنیا خبر داد و از این سه 
محصول به عنوان محصولات تجاری سایپا نام برد و گفت: این محصولات 
حمل و نقل عمومی حســاب می شوند. رئیسی در این سفر نشستی هم 
بــا تجار و فعــالان اقتصادی ایران و کنیا برگزار کرد و در این نشســت 
با بیان اینکه دفاتر بازرگانی در دو کشــور می توانند متکفل شناساندن 
ظرفیت های متقابل باشــند، گفت: توسعه زیرساخت های حمل و نقل و 
فعال شدن خطوط کشــتیرانی، ایجاد زمینه تسهیل رفت و آمد تجار و 
گردشــگران میان دو کشور از جمله با راه اندازی خطوط هوایی، کاهش 
هزینه هــای تجاری با اصلاح تعرفه هــا و برقراری تعرفه های ترجیحی و 
تسهیل ارتباطات پولی، مالی و بانکی میان ایران با کنیا و دیگر کشورهای 
آفریقایی از جمله زمینه های لازم برای گســترش تعاملات اقتصادی و 

تجاری فیمابین است. مذاکرات مشــترک هیئت های عالی رتبه ایران و 
کنیا. »اوگاندا« دومین مقصد رئیس دولت ســیزدهم در این ســفر بود. 
رئیسی عصر چهارشنبه به »کامپالا« رسید و پس از دیدار وی با »یووری 
موسونی« رئیس جمهور اوگاندا، مذاکرات دوجانبه هیئت های عالی رتبه 
ایران و اوگاندا به ریاســت روســای جمهور دو کشور برگزار شد. رئیسی 
در این نشســت با اشــاره به آغاز به کار دفتر نوآوری و فناوری ایران در 
اوگاندا و ظرفیت های زیاد، به ویژه در حوزه های پزشــکی، علم و فناوری، 
کشاورزی، بر آمادگی ایران برای انتقال تجربیات خود در این زمینه ها و 
در قالب توسعه همکاری های تجاری و اقتصادی با اوگاندا تاکید کرد. در 
این نشســت، مقامات عالی رتبه ایران و اوگاندا در حضور روسای جمهور 
دو کشــور چهار سند همکاری به امضاء رســاندند. معافیت صدور ویزا، 
همکاری کشاورزی، تشکیل کمیسیون دائمی مشترک و بیانیه مشترک، 
چهار سند همکاری میان جمهوری اســلامی ایران و اوگاندا بود که در 
حضور رئیسی و موســونی به امضاء رسید. در ادامه برنامه های این سفر 
رئیس دولت سیزدهم از مزرعه کشت فراسرزمینی ایران در اوگاندا بازدید 
کرد. رئیســی در این بازدید با توضیحات مدیرعامل گروه کشــاورزی و 
صنایع ایران در اوگاندا در جریان اقدامات صورت گرفته در زمینه توسعه 
همکاری های کشــاورزی و کشت فراسرزمینی در این کشور قرار گرفت. 
رئیس قوه مجریه همچنین با بازدید از نمایشــگاه محصولات کشاورزی 
شــرکت های دانش بنیان ایرانی در اوگاندا، به نشــانه آغاز رسمی کشت 
فراسرزمینی جمهوری اسلامی ایران در این کشور یک اصله نهال غرس 
کرد. در جریان این سفر دفتر نوآوری و فناوری ایران در اوگاندا با حضور 
رئیســی افتتاح شــد و رئیس دولت ســیزدهم از این دفتر بازدید کرد. 
این دفتر به عنوان مرکز و نمایشــگاه محصــولات دانش بنیان ایرانی در 
اوگاندا در حوزه های مختلف صنایع غذایی، کشاورزی، دارویی، تجهیزات 
پزشــکی، واکسن های دام و طیور، داروهای گیاهی، مکمل های غذایی و 
پهپادهای کشــاورزی است. هدف از تاســیس این دفتر، ایجاد بازارهای 
صادراتــی جدید و معرفی محصولات دانش بنیان بــه بازارهای آفریقا و 
همچنین ایجاد زمینه توســعه همکاری مشترک به ویژه در حوزه شرق 
آفریقاست. رئیس قوه مجریه همچنین در نشست مشترک تجار و فعالان 

اقتصــادی ایران و اوگاندا، با تاکید بر اهمیت برگزاری نشســت هایی به 
منظور شــناخت دقیق موانع پیش روی گسترش و تسهیل همکاری ها 
و ارائــه راهکارهای لازم در این زمینــه اظهار کرد: میزان فعلی تبادلات 
تجاری و اقتصادی ایران و اوگاندا برای هیچ کدام از دو کشور قابل قبول 
نیست و این در حالی است که به راحتی می توان میزان تجارت میان دو 
کشور را به ۱۰ برابر حجم فعلی افزایش داد. افتتاح دفتر نوآوری و فناوری 
ایران در اوگاندا. زیمبابوه آخرین مقصد سفر رئیسی به آفریقا بود. رئیس 
دولت سیزدهم صبح پنج شــنبه وارد »هراره« پایتخت »زیمبابوه« شد. 
پس از دیدار و گفت وگوی رئیسی با »امرسون منانگاگوا« رئیس جمهور 
زیمبابوه، نشســت هیئت های عالی رتبه ایران و زیمبابوه برگزار شد.  در 
این نشســت، ۱۲ ســند و تفاهمنامه همکاری میان ایران و زیمبابوه در 
حضور روسای جمهور دو کشور به امضاء رسید. همکاری در زمینه های 
نفت و انــرژی، مخابرات و فناوری اطلاعات، تامیــن اجتماعی و بیمه، 
کار و اشــتغال، آموزش عالی و علوم و تحقیقات و فناوری، کشــاورزی 
و شــیلات، غذایی و دارویی، تامین، توزیع و تولید تجهیزات پزشــکی، 
ایمنی حرفه ای و کاهش آسیب های مربوط به کار، حمایت های اجتماعی 
و حمایت از کودکان، توانمندســازی افراد معلول و تفاهمنامه همکاری 
میان شرکت تراکتورسازی ایران و شرکت »ماگای« زیمبابوه محور اسناد 
همکاری امضاءشده میان جمهوری اســلامی ایران و زیمبابوه بود. این 
اســناد همکاری میان وزاری امور خارجه، تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، 
معاون وزیر کار و معاون بین الملل شرکت تراکتورسازی ایران و از سوی 
زیمبابوه هم توسط سرپرســت وزارت خارجه، وزیر اراضی و کشاورزی، 
رئیس ســازمان غذا و داروی زیمبابوه و نماینده شــرکت ماگا به امضاء 
رسید. امضای اسناد همکاری میان مقامات ایران و زیمبابوه. رئیس دولت 
ســیزدهم بامداد جمعه ۲۳ تیر به تهران بازگشت و در فرودگاه مهرآباد 
درباره اهداف و دستاوردهای سفر به این سه کشور آفریقایی، با بیان اینکه 
هدف اول این ســفر تقویت عمق راهبردی جمهوری اسلامی ایران بود، 
اظهار کرد: گســترش ارتباط با کشورهای قاره آفریقا از اهداف این سفر 
بود چرا که آفریقا قاره فرصت های ارزشمند، منابع سرشار طبیعی، معادن 

و زمینه ها و استعدادهای فراوان است.

نشســت بررســی روند مولدسازی 
دارایــی هــای دولــت در دیــوان 
محاسبات کشــور و با حضور رئیس 
کل، معاونیــن و مستشــاران دیوان 
محاسبات کشور و رئیس، معاونین و 
کارشناسان سازمان خصوصی سازی 
برگزار شــد. به گزارش ایسنا به نقل 
از اداره کل روابــط عمومــی و امور 
بین الملل دیوان محاســبات کشور، 
دستغیب در این نشست با بیان اینکه 
دیوان محاسبات کشور برای حفظ و 
صیانت از بیت المال، مراقبت لازم در 
خصوص فرآیند مولدسازی را خواهد 
داشت، گفت: متاسفانه در گذشته به 
اسم خصوصی ســازی، بخش قابل 
توجهی از اموال دولت فقط دست به 
دست شد و اموال مورد نظر در بخش 
دیگری از دولت، به کار گرفته شــد 
و به بخش خصوصــی واقعی واگذار 
نشد. وی  با بیان اینکه شایسته نیست 
شرکت های شــبه دولتی به مقوله 
مولد سازی ورود داشته باشند، گفت: 
با رویکرد  دیوان محاسبات کشــور 
حفظ بیت المال بــر مجموعه های 

شــبه دولتی نظارت خواهد داشت. 

رئیس کل دیوان محاســبات کشور 
بــا بیان اینکه به نظر می رســد که 
شیوه فعلی مولدسازی دوباره امکان 
دست به دست شدن اموال و دارایی 
های دولت را فراهم می کند، تاکید 
کرد: دیوان محاســبات به دنبال این 
اســت که در مولدسازی شفافیت و 
رقابت پذیری وجود داشــته باشد و 
مولدسازی واقعی صورت بگیرد. وی 
در پایان با تاکید بر اینکه خط قرمز 
ما شفافیت و انضباط مالی است که 

در تعامل موثر و مثبت آنها را پیش 

خواهیــم برد، اظهار داشــت: دیوان 
محاسبات کشــور تمام تلاش خود 
را بــرای ارتقای کشــور و همچنین 
فرمایش مقام معظم رهبری  تحقق 
در زمینه رشــد تولید، رونق کسب 
و کار و ایجاد زمینه برای اشــتغال، 
بــه کار خواهــد بــرد. در ادامه این 
رئیس  قربان زاده  حســین  نشست، 
ســازی ضمن  ســازمان خصوصی 
تشکر از همکاری ها و راهنمایی های 
دیوان محاســبات کشور در موضوع 

مولدسازی، اظهار امیدواری کرد که 
با افتتاح »تالار مولدســازی دارایی 
هــای دولت« و با لحــاظ اینکه ۹۵ 
درصد از زیرساخت های مولد سازی 
در کشــور فراهم شده است، این امر 
در ریل خود قرار گیرد. وی گفت: با 
افتتاح این تالار فصل جدیدی از ریل 
گذاری مولدســازی آغاز خواهد شد 
و مردم در جریان نحوه مولدســازی 
و میزان پیشــرفت آن قرار خواهند 
گرفــت.  در این نشســت، معاونین 
و کارشناســان بخش های مختلف 
سازمان خصوصی سازی در خصوص 
هــر یــک از مراحــل و فرآیندهای 
نحــوه مولدســازی توضیحاتی ارائه 
کردند و معاونین و مستشاران دیوان 
محاسبات کشور نیز موارد قانونی و 
تجربه های نظارتی از نحوه خصوصی 
ســازی و نکات انتقادی از شباهت 
فرآیندهای مولدســازی با خصوصی 
سازی در کشور را بیان کردند و مقرر 
شد که در جلســات آتی هم زوایای 
مختلــف موضوع مولدســازی مورد 

بررسی قرار گیرد.

تاکید رئیس کل دیوان محاسبات بر »شفافیت« و »رقابت پذیری« 
در مولدسازی اموال دولت

فرمانده ارتش پاکستان با رئیس ستاد کل نیروهای مسلح کشورمان دیدار کرد. به گزارش ایسنا،  ژنرال 
»سید عاصم منیر« فرمانده ارتش پاکستان صبح امروز در رأس هیئت عالی رتبه نظامی با حضور در محل 
ســتاد کل نیروهای مسلح با سرلشکر پاسدار  محمد باقری رئیس ستاد کل نیروهای مسلح کشورمان 
دیدار و گفت وگو کرد. این دیدار با هدف افزایش تعاملات دو جانبه در راســتای توســعه همکاری های 
نظامی، آموزشــی، دفاعی و امنیتی انجام شد. سرلشــکر باقری در این دیدار پیشینه تاریخی دو کشور 
همســایه ایران و پاکستان را زمینه ساز گسترش روابط و همکاری های دو جانبه در عرصه های مختلف 
عنوان کرد. وی همچنین با اشاره به اهمیت توسعه روابط نظامی دو کشور بر افزایش تعاملات آموزشی 
و مناسبات مشترک دفاعی و امنیتی دو کشور در سطح منطقه تأکید کرد. فرمانده ارتش پاکستان پس 
از دیدار با رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح کشــورمان با دیگر مقامات جمهوری اسلامی ایران دیدار 

خواهد کرد.

نژادعلی: میزان توزیع فرآورده های نفتی در طول سال گذشته بیش از ۷ برابر ظرفیت کل مخازن ذخیره سازی کشور بوده است!
 حجت  الاســلام دکتر مصطفی رستمی با حضور در ساختمان ستادی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران ضمن دیدار و 
گفتگو با مهندس نژادعلی مدیرعامل این شرکت و بازدید از زیرساخت های عملیاتی سوخت رسانی از نزدیک با چگونگی تأمین و 

توزیع سوخت در کشور آشنا شد. به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران، در جلسه توجیهی که در این زمینه برگزار شد، مهندس نژادعلی 
مدیرعامل شرکت ضمن تقدیر و تشکر از حسن توجه نهاد نمایندگی ولی فقیه در دانشگاه ها به تبیین شرایط سوخت رسانی در کشور پرداخت  مدیرعامل شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی ایران با ارائه گزارش کاملی از وضعیت مصرف بی رویه فرآورده های نفتی در کشور به جایگاه استراتژیک شرکت ملی پخش و خدمات گسترده 
و جهادی کارکنان خود در سراسر ایران اشاره کرد و گفت: سال گذشته ما بیش از ۹۳ میلیارد لیتر فرآورده در سطح کشور توزیع کردیم. نژادعلی با اشاره به وضعیت 
نامناســب ناوگان حمل و نقل جاده ای کشور، تولید خودروهای غیراســتاندارد و عدم خروج خودروهای فرسوده تصریح کرد: مصرف بنزین موتور در سال گذشته به 
گونه ای بوده اســت که انگار ۳ بار کل مخازن ذخیره ســازی کشور پر و خالی شده است  وی در ادامه سخنان خود با ابراز خشنودی از وضعیت عادی و بسیار مطلوب 

سوخت رسانی در تمامی جایگاه های عرضه سوخت کشور گفت: با کار جهادی و شبانه روزی همکارانم توانستیم در مصرف سوخت به نوعی هم ترازی ایجاد کنیم.

دیدار فرمانده ارتش پاکستان با سرلشکر 
باقری

بازدید نماینده ولی فقیه در دانشگاه ها از 
زیرساخت های سوخت رسانی

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای غرب از بازدید بامدادی استاندار کرمانشاه و هیئت همراه 
از مرکز کنترل دیســپاچینگ و  راهبری شبکه برق غرب خبر داد. به گزارش روابط عمومی 
شــرکت برق منطقه ای غرب، مهندس علی اســدی در بازدید بامدادی دکتر محمدطیب 
صحرایی استاندار کرمانشاه و هیئت همراه از مرکز کنترل دیسپاچینگ و  راهبری شبکه برق 
غرب ضمن تبریک فرارسیدن عید سعید قربان و آغاز دهه امامت و ولایت به تشریح وضعیت 
 R.D.C و A.O.C شبکه برق غرب کشور و اقدامات و فعالیت های مراکز کنترل دیسپاچینگ
پرداخت. وی در ادامه با اشاره به رشد ۲۰ درصدی مصرف برق صنایع استان نسبت به سال 
گذشــته، ابراز داشت: این رشد مصرف نشــان می دهد صنایع نه تنها از جانب شرکت برق 
منطقه ای غرب متحمل ضرر و زیان نشده اند بلکه این شرکت بیش از سهمیه ابلاغی از سوی 
وزارت نیرو به مشــترکین صنعتی در غرب کشور و استان کرمانشاه کمک کرده و همیشه 
یاریگر صنعت استان و رشد و توسعه آن بوده است. مهندس اسدی خاطرنشان ساخت: شرکت 
برق منطقه ای غرب از ابتدای روزهای اوج بار تا کنون برق هیچ کدام از مشترکین صنعتی 

استان کرمانشاه را قطع نکرده بلکه در ساعاتی محدود نسبت به کاهش ۲۰درصد از بار آنها 
اقدام و پس از عادی شــدن وضعیت شبکه برق، مطابق مصوبه هیأت دولت اجازه استفاده 
بیشتر به صنایع را داده تا بتوانند نسبت به تولید بیشتر کالای خود اقدام کنند. مدیرعامل 
شرکت برق منطقه ای غرب در پایان گفت: این شرکت در راستای تأمین برق مطمئن و پایدار 
غرب کشور در بخش های صنعت و خانگی در روزهای اوج بار سال ۱۴۰۲ با اتمام طرح های 
اولویت دار شبکه انتقال و فوق توزیع   و نیروگاهی و همچنین اجرای برنامه های مدیریت مصرف 
برای صنایع، همه توان خود را برای پایداری شــبکه برق و تحقق اهداف پیش بینی شــده 
به کار گرفته اســت. در ادامه مهندس فرزاد کاظمی زنگنه رئیس اداره دیســپاچینگ واحد 
AOCمسئولیت کنترل و راهبری شبکه انتقال و مهندس سعید محمداصغری رئیس اداره 

دیســپاچینگ فوق توزیع R.D.Cمسئولیت کنترل و راهبری شبکه فوق توزیع در استان های 
کرمانشاه، کردستان و ایلام را به طور کامل تشریح کردند. گفتنی است دکتر صحرایی استاندار 
کرمانشــاه در این بازدید ضمن تبریک فرارســیدن عید ســعید قربان و آغاز دهه امامت و 

ولایت از خدمات و تلاش های 
شبانه روزی مدیریت و پرسنل 
شرکت برق منطقه ای غرب در 
حفظ امنیت و پایداری شبکه 
و تأمیــن بــرق مطمئن برای 
مردم تقدیر کرد. شــایان ذکر 
است در این بازدید دکتر علی 
شعبانی معاون سیاسی، امنیتی 
و اجتماعی استانداری کرمانشاه 
و دکتر مهدی محمدی مشاور 
و مدیرکل حوزه استاندار، دکتر 

صحرایی را همراهی کردند.

بازدید بامدادی استاندار کرمانشاه از مرکز کنترل دیسپاچینگ و راهبری شبکه برق غرب کشور
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گزیده خبر

طلا با کاهش قیمت به 
تعطیلات رفت

قیمت طــا در روز جمعه و پیــش از تعطیلی بازار کاهش یافــت اما پس از 
نشــانه هایی از کاهش تورم ایالات متحده که انتظارات توقف افزایش نرخ بهره 
فدرال رزرو پس از این ماه را افزایش داد، در مسیر رسیدن به بزرگ ترین افزایش 
هفتگی خود از آوریل بود. به گزارش ایسنا، بهای هر اونس طا پیش از تعطیلی 
بازار به ۱۹۵۴ دلار و ۳۰ ســنت رسید و تا این هفته حدود ۱.۸ درصد افزایش 
داشته است و قیمت طای آمریکا نیز به ۱۹۵۵ دلار و ۳۰ رسید. طا در اوایل 
این هفته پس از آن که داده ها نشان داد قیمت های مصرف کننده ایالات متحده 
در ماه ژوئن کمترین افزایش ســالانه خود را در بیش از دو ســال گذشته ثبت 
کرده اســت، به بالاترین حد خود از ۱۶ ژوئن رسیده است که باعث شد نشان 
دهــد که فــدرال رزرو می تواند به چرخه افزایش نرخ خــود پایان دهد. دانیل 
پاویلونیس، استراتژیست ارشــد بازار در RJO Futures گفت: پیش بینی افزایش 
بیشتر نرخ ها با عقب نشــینی تورم، اندکی کاهش یافته است و به طا در این 
هفتــه کمک می کند اما قیمت ها امروز با افزایش بازدهی کاهش یافته اســت. 
قیمت ها در کوتاه مدت در یک بازه محدود خواهند بود و اگر فدرال رزرو اعام 
کند که به افزایش بیشــتر نرخ ها نیازی نیست افزایش بیشتر طا را مشاهده 
خواهیم کرد. بازدهی معیار ایالات متحده افزایش یافت و شــمش بدون بازده را 
برای سرمایه گذاران جذاب تر کرد. نرخ بهره بالاتر هزینه فرصت نگهداری طای 
بدون بازده را افزایش می دهد. بر اســاس گزارش رویترز، با کاهش قیمت طا، 
دلار در مسیر بزرگ ترین کاهش هفتگی خود از نوامبر قرار گرفت. در بازار سایر 
فلزات ارزشــمند، بهای نقره با ۰.۴ درصد افزایش به ۲۴.۹۵ دلار در هر اونس 
رســید که به بهترین هفته از اواسط مارس رسیده است. پاتین با ۰.۱ درصد 
افزایش به ۹۷۴ دلار و ســه ســنت رسید و پالادیوم ۱.۴ درصد کاهش یافت و 
به ۱۲۷۷ دلار و ۱۸ ســنت رسید اما هر دو برای دومین صعود هفتگی متوالی 

آماده شدند.

گزارش رویترز از احتمال نقض 
تحریم های آمریکا در صورت مبادله گاز 

ایران با نفت عراق
سه مقام پیشین آمریکا ابراز نگرانی کردند که تهاتر گاز عراق با نفت ایران احتمالاً 
تحریم های واشــنگتن را نقــض می کند، مکر اینکه دولت بایــدن برای آن یک 
معافیت صادر کند. به گزارش ایسنا به نقل از خبرگزاری رویترز، سه مقام سابق 
آمریکایی درباره پیشــنهاد تبادل گاز ایران در برابر نفت عراق که هفته گذشته 
توسط محمد الســودانی، نخست وزیر عراق اعام شده است، گفتند که این کار 
احتمالا ناقض تحریم های آمریکا علیه جمهوری اسامی است، مگر اینکه ایالات 
متحده با صدور معافیت هایی اجازه انجام آن را به عراق بدهد که گاز طبیعی ایران 
را در ازای نفت خام خود از طریق تهاتر دریافت کند تا بدین ترتیب، بغداد راه حلی 
برای بازپرداخت بدهی های خود بیابد. به گزارش رویترز، پیش از این، جمهوری 
اســامی ایران صادرات گاز به عراق را به نصف کاهش داده بود اما از آنجایی که 
آمریکا بازپرداخت بدهی گاز عراق به جمهوری اســامی را تایید نکرده اســت، 
تهران و بغداد توافق کردند که صادرات گاز در ازای دریافت نفت را از سر بگیرند 
اما این معامله  تهاتری هنوز به مجوز از ســوی واشــنگتن نیاز دارد. اما سه مقام 
سابق آمریکایی گفتند که مبادله کالا به کالا احتمالاً با تحریم های ایالات متحده 
مغایــرت دارد. ریچارد گلدبرِگ، یک مقام شــورای امنیت ملی آمریکا در دوران 
ریاست جمهوری دونالد ترامپ در این باره گفت: انجام این نوع معامله پایاپای با 
تهــران بدون صدور معافیت از امنیت ملی ایالات متحده، نقض تحریم های ایران 
خواهد بود. وی که هم اکنون به عنوان کارشــناس در اندیشــکده بنیاد دفاع از 
دموکراســی ها فعالیت می کند در ادامه گفت که این کار برخاف »قانون آزادی 
و مبارزه با گسترش ســاح های ایران« است که هرگونه معامله مرتبط با انرژی 
با ایران را ممنوع می کند. یک مقام وزارت امورخارجه آمریکا که خواســت نامش 
فاش نشود، گفت که آنتونی بلینکن، وزیر امورخارجه در ۲۱ مارس یک معافیت 
۱۲۰ روزه صادر کرد که به عراق تنها اجازه خرید برق از ایران را می دهد، نه خرید 
گاز طبیعی ایران به منظور تولید برق. این مقام آمریکایی در ادامه گفت: حدس و 
گمان هایی وجود دارد که این معافیت که روز ۳۱ مارس اعام شد، ممکن است 
اصاح شــود تا مبادله تهاتر نیز انجام شود. با این حال، وی خاطر نشان کرد که 
در موقعیتی نیست که بتواند  تصمیمات آینده مربوط به معافیت ها را پیش بینی 
کند. مقامات سابق آمریکایی گفتند که وزارت خزانه داری که بر اکثر تحریم های 
ایالات متحــده علیه ایران نظارت دارد، اصطاح "معامله" را به قدری گســترده 
تعریف می کند که مبادله پایاپای را نیز پوشش دهد. یک مقام ارشد پیشین وزازت 
خزانه داری آمریکا اظهار داشت: موضوع این است که آیا این، یک تراکنش مهم 
است یا خیر. مساله این نیست که این معامله با یک ارز یا ارز دیگری انجام 
می شــود… این یک مبادله تهاتر است. این مقام سابق آمریکایی تاکید کرد 
که این، یک تصمیم سیاســی است، نه یک سوال درباره قانون، زیرا تا آنجا 
که مربوط به قانون باشد، کاماً تحریم های آمریکا را نقض می کند. سفارت 

عراق در واشنگتن تاکنون به درخواست برای اظهار نظر پاسخ نداده است.

سفیر ایران در روسیه اعام کرد

همکاری تهران و مسکو در 
زمینه »سوخو سوپرجت ۱۰۰«

سفیر جمهوری اسامی ایران در مسکو از تعامل و همکاری تهران و مسکو در 
خصوص هواپیمای مسافربری»سوخو سوپرجت ۱۰۰« خبر داد. به گزارش 
ایسنا، کاظم جالی، ســفیر جمهوری اسامی ایران در مسکو در گفت وگو 
با خبرگزاری اســپوتنیک تاکید کرد که ایران در حال همکاری با روســیه 
درخصوص هواپیماهای مسافربری»ســوخو سوپرجت ۱۰۰« است. جالی 
بدون پرداختن به جزئیات این همکاری خاطرنشــان کرد: ما درحال حاضر 
درخصوص یک هواپیمای مسافربری همکاری می کنیم و این هواپیما»سوخو 
ســوپرجت ۱۰۰« اســت، طبیعتا این هواپیما خوب است و روسیه برخی 
قطعات آن را از غرب وارد کرده اســت. سفیر ایران گفت که تهران و مسکو 
می توانند همکاری خوبی در زمینه هواپیمایی با هم داشــته باشند و ما با 
جدیت در این خصوص در حال فعالیت هســتیم. بر اساس این گزارش، در 
آوریل ۲۰۱۸ شرکت سوخوی روسیه یادداشت های تفاهمی برای تحویل ۴۰ 
فروند هواپیما سوخو سوپرجت ۱۰۰ به دو شرکت هواپیمایی ایران امضا کرد. 
الکساندر روبتسوف، رئیس شرکت سوخو در آن زمان تاکید کرد که واردات 
چنین هواپیماهایی مشــمول تحریم های آمریکا نمی شود. در این گزارش 
آمده اســت که در اواخر نوامبر ۲۰۲۲ معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت 
ایران اعام کرد که تهران و مســکو درخصوص اجرای پروژه های مشترک 
به ویژه در زمینه صنعت هواپیمایی به توافق رسیدند. از سوی دیگر، الکسی 
ددوف، سفیر مسکو در تهران در گفت وگو با اسپوتنیک در ماه فوریه تاکید 
کرد که تهران و مســکو به رایزنی های خود درخصوص گسترش همکاری 
های متقابل در بخش هواپیمانی که برای دو طرف سود دارد ادامه می دهند 

و برای رسیدن به توافقات لازم به زمان بیشتری نیاز داریم.

در اصاحیه اخیر هیات وزیران؛

خرید خودروی خارجی برای دستگاه های اجرایی ممنوع شد
بر اساس اصاحیه اخیر اعمال شده هیات وزیران در ضوابط 
اجرایی قانون بودجه ســال جاری، خرید هر گونه خودروی 
ســواری خارجی برای دســتگاه های اجرایی ممنوع شد. به 
گزارش ایســنا، هیئت وزیران در جلسه هفتم تیر ماه امسال 
و پیشنهاد معاونت حقوقی رئیس جمهوری و به استناد اصل 
یکصد و سی و هشتم قانون اساسی جمهوری اسامی ایران 
بخشی از ضوابط اجرایی قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور 
را به شــرح زیر اصاح و تصویب کــرد. در این مصوبه آمده 
اســت که »۱- در بند )۲( ماده )۴( پیش از عبارت »وزارت 
امور خارجه« عبارت »رســته سیاســی و ســایر رسته های 
مرتبط« الحاق می شــود. ۲- ماده )۱۸( به شرح زیر اصاح 
می شــود: »ماده ۱۸ خرید هرگونه خودروی سواری خارجی 
ممنوع اســت. خرید خودروی سواری یا وانت داخلی توسط 
دستگاه های اجرایی حداکثر به تعداد خروج خودروهای سواری 
وانت با ســاز و کار کمیسیون موضوع ماده )۲( لایحه قانونی 
نحوه اســتفاده از اتومبیل های دولتی و فروش اتومبیل های 
زاید مصــوب ۱۳۵۸ و با رعایت مقررات و در ســقف اعتبار 
مصوب مربوط مجاز خواهد بود. تبصره - اداراتی که به موجب 
تغییر در تقسیمات کشوری ایجاد و یا ارتقاء سطح می یابند و 
همچنین خرید خودروی وانت جهت راه اندازی کتابخانه های 
سیار توسط نهاد کتابخانه های عمومی کشور از شمول شرط 

خروج خودرو مستثنی می باشند سایر موارد مستثنی از شرط 
خروج خودرو با تصویب هیئت وزیران تعیین می شــود.« در 

ادامه این تصویب نامه نیز به دیگر اصاحات اعمال شــده در 
ضوابط اجرایی قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ اینگونه اشاره شده 

اســت که »ماده )۲۰( به شرح زیر اصاح می شود: الف - در 
بند )۱( عبارت »تا ســازمان نسبت به تخصیص آن از محل 
اعتبار دستگاه اجرایی دارای بودجه عمومی« به عبارت »تا با 
رعایت ماده )۳۰( قانون برنامه و بودجه کشور مصوب ۱۳۵۱ 
نسبت به تخصیص آن از محل اعتبار دستگاه اجرایی دارای 
بودجه عمومی اقدام شــده« اصاح می شود. ب- در بند )۲( 
پس از عبارت »با اعام ســازمان«، عبارت »و با رعایت ماده 
)۷۶( قانون محاســبات عمومی کشور مصوب ۱۳۶۶« الحاق 
می شــود. پ- در انتهای بند )۳(، عبارت »و خزانه داری کل 
کشور مجاز است با رعایت ماده )۲۴( قانون محاسبات عمومی 
کشور و تبصره آن در صورت عدم دریافت تخصیص تا موعد 
مقرر اعامی توسط خزانه داری کل )کشور نسبت به تأمین و 
پرداخت مبالغ مربوط در قالب تنخواه گردان حسابداری اقدام 
و در مراحل بعدی تخصیص تسویه گردد.« حذف می شود.« 
در پایان متن این اصاحیه هیات وزیران که به امضاء معاون 
اول رئیس جمهور رســیده، آمده اســت که »۴ شماره ماده 
)۴۰( بــه )۴۱( اصاح و متن زیر به عنوان ماده )۴۰( الحاق 
می شــود: ماده ۴۰ - نحوه هزینه کرد منابع موضوع بند )ز( 
تبصره )۷(، قانون بر اساس دستورالعملی است که به صورت 
مشترک توسط وزارت ارتباطات و فناوری اطاعات و وزارت 

اطاعات تهیه و اباغ می شود.«

مرزی  مشــترک  پل  ایســنا/گیان 
آســتارای جمهوری اســامی ایران 
و آســتارای جمهوری آذربایجان در 
حــد فاصل ۵۰ متری ضلع شــمالی 
پل ریلــی آســتارا به عنــوان یک 
ترانزیتی جدید  اتومبیــل رو و  پــل 
آماده افتتــاح و بهره برداری اســت. 
پــل جاده ای)اتومبیل رو( آســتارای 
جمهوری اســامی ایران و آستارای 
جمهــوری آذربایجان کــه با هدف 
اتصال به محــور بزرگراهی ترانزیت 
بین المللی دو کشور همسایه)اتوبان 
باکو به رشــت و قزوین( به طول ۸۹ 
متر و عــرض ۳۰.۶۰ متر با همکاری 
وزارت راه و شهرســازی جمهــوری 
اســامی ایران و وزارت حمل و نقل، 
ارتباطــات و فناوری های پیشــرفته 
جمهــوری آذربایجــان و همچنین 
آژانس ایالتی راه هــای اتومبیل روی 
این کشــور بــر روی رودخانه مرزی 
آســتاراچای در حال احــداث بود، با 
پیشــرفت صد درصدی هــم اکنون 
آماده افتتاح و بهره بــرداری بین دو 
کشــور ایران و جمهوری آذربایجان 
اســت. این پل مرزی پس از پل های 
ترانزیتی تاریخی و پل ریلی، سومین 
پل مشــترک و بین المللی دو کشور 
همسایه در شهرســتان مرزی بندر 
آستارا در شمال غربی استان گیان 
اســت که توســط آن بزرگراه آستارا 
- آســتارا و همچنین مســیر آستارا 
بــه باکو تکمیل شــده و این بزرگراه 
از باکــو به خطوط زمینــی ایران به 
عنوان مسیری جدید متصل خواهد 
شــد و این مســیر ارتباطی ترانزیت 
کالا از جمهــوری اســامی ایران و 
کشور آذربایجان به کشورهای CIS و 
اروپای شرقی را تسهیل و دسترسی 
جمهوری آذربایجان به خلیج فارس 
و دریــای عمان را تامین خواهد کرد. 
افزایــش ظرفیت حمل و نقل ایران و 

آذربایجان با پل جدید فرماندار آستارا 
در این رابطه در گفت وگو با خبرنگار 
ایســنا با بیان اینکه این پل با هزینه 
مشترک ایران و جمهوری آذربایجان 
ساخته می شود، اظهار کرد: با توجه 
به مناســبات اقتصادی دو کشور و با 
اســتفاده از این مسیر جدید، تحول 
دیگــری در تجــارت و اقتصاد برون 
مرزی ایران و آذربایجان روی خواهد 
داد. پل مشــترک مرزی اتومبیل رو 
مرز آستارای ایران و آذربایجان آماده 

افتتاح عنایت رضایی پور با اشــاره به 
اهمیت کریدور شمال - جنوب، افزود: 
پل ماشــین رو که بر فــراز رودخانه 
آســتاراچای برای برقراری ســومین 
ایــران و جمهوری  ارتباط زمینــی 
آذربایجان ســاخته شــده است، راه 
زمینی با ســه دهنه پل و چهار خط 
عبــوری ظرفیت حمــل و نقل بین 
دو کشــور را افزایش خواهــد داد و 
هم اکنون به پیشــرفت صد درصدی 
رسیده است و آماده بهره برداری نیز 

می باشــد. وی گفت: این مســیر در 
کنار کریدور ریلی شــمال - جنوب و 
اتصال راه آهن آستارا به رشت، سبب 
تقویت تزانزیت و تجارت خارجی بین 
دو کشور خواهد شــد. پل مشترک 
مرزی اتومبیل رو مرز آستارای ایران و 
آذربایجان آماده افتتاح فرماندار آستارا 
با بیان اینکه به زودی توســط وزیر 
راه و شهرســازی و سفیر جمهوری 
اســامی ایران در باکــو و همچنین 
جمهوری  وزیــر  نخســت  معــاون 
آذربایجــان و مســئولان اقتصادی و 
گمرکی دو کشور همسایه بازدیدی از 
این پل مشترک مرزی انجام خواهد 
شد، تصریح کرد: پل اتومبیل رو بین 
ایــران و آذربایجان و اتصــال آن به 
اتوبان کنارگذر بین المللی آستارا به 
طول ۱.۴ دهم کیلومتر و سپس مسیر 
راه آهن آستارا، باعث رونق تجاری در 
هر دو کشــور و حمل و نقل ترکیبی 
بین آنها خواهد شــد. پل مشــترک 
ایران  اتومبیل رو مرز آستارای  مرزی 
و آذربایجان آماده افتتاح رضایی پور 
با اشــاره به طرح احداث پایانه بزرگ 
مرزی که توســط سازمان راهداری و 
حمل و نقل جاده ای به وســعت ۱۹ 
هکتار در دست اجرا است، اظهار کرد: 
در فــاز اول این پروژه مهم ۱۰ هکتار 
در حال تملک بوده و در مراحل بعدی 
با تکمیل این پروژه شاهد یک پایانه 
مرزی مدرن در حاشیه پل اتومبیل رو 
و ترانزیتی خواهیم بود. پل مشترک 
ایران  اتومبیل رو مرز آستارای  مرزی 
و آذربایجــان آماده افتتاح به گزارش 
ایسنا، شهرســتان مرزی بندر آستارا 
با حــدود ۹۶ هزار نفــر جمعیت در 
شــمال غربی استان گیان و حاشیه 
دریای خزر واقع شده و با سه گذرگاه 
مرز زمینی، دریایی و ریلی با کشــور 
همســایه جمهــوری آذربایجان در 

ارتباط است.

پل مشترک مرزی اتومبیل رو مرز آستارای ایران و 
آذربایجان آماده افتتاح

رئیس بخش تنظیم کننده بخش کاکائو در ساحل عاج به رویترز گفت این کشور فروش قراردادهای صادرات کاکائو را برای فصل 
۲۰۲۳ تا ۲۰۲۴ پس از باران شدید و سیل در مزارع در هفته های اخیر در بزرگ ترین کشور تولید کننده کاکائو در جهان متوقف 
کرده اســت. به گزارش ایسنا، قیمت کاکائو در حال حاضر به دلیل نگرانی ها در مورد عرضه در سطح بی سابقه ای است و تعلیق 
فروش نیز برای این کشــور آسیب زا خواهد بود که سازمان ملل می گوید ۴۰ درصد از درآمد صادراتی آن به کاکائو متکی است. 
ایو براهیما کونه، مدیر کل شــورای قهوه و کاکائو گفت که فروش قبل از تعلیق بیش از یک میلیون تن بوده اســت و کل تولید 
پیش بینی شده برای فصل جاری ۲.۲ میلیون تن بود. این تعلیق همچنین ضربه ای به خریدارانی مانند شرکت های تجاری عمده 
و شکات سازانی مانند نستله خواهد بود. ایو  افزود که برداشت اصلی کاکائو برای صادرات به بنادر از اکتبر آغاز می شود و انتظار 
می رود تولید به میزان قابل توجهی کاهش یابد. نگرانی در مورد عرضه، قیمت آتی کاکائو را به بالاترین حد در ۴۶ سال گذشته در 
هفته های اخیر و بیش از ۲۷ درصد از ژانویه افزایش داده است. ساحل عاج و سایر تولیدکنندگان عمده کاکائو که حدود ۷۰ درصد 
تولید جهانی را تشکیل می دهند، در هفته های اخیر شاهد بارش های شدید گرمسیری بوده اند. چندین مزرعه کاکائو در مناطق 

کشت کاکائو در ساحل عاج در جنوب غربی و جنوب شرقی توسط باران های سیل آسا بین ۱۵ مه تا ۱۰ جولای زیر آب رفت.

باتوجه به اینکه نقل وانتقال اتومبیل و شماره گذاری خودرو یکی از ردیف های درآمدی دولت محسوب می شود، دولت از دو محل 
مذکور از ابتدای سال جاری تا پایان خردادماه جمعا بیش از ۵۰۰۰ میلیارد تومان درآمد کسب کرده است. به گزارش ایسنا، در 
بودجه ســال جاری برای نقل و انتقال اتومبیل ۱۳۰ هزار و ۵۷۶ میلیارد و ۲۹۹ میلیون ریالی حاصل از درآمد عمومی اســتانی 
در نظر گرفته شده بود که ۷۷ درصد نسبت به عدد در نظر گرفته شده در بودجه سال ۱۴۰۱ بیشتر است. همچنین در  بودجه 
۱۴۰۲ برای شماره گذاری خودروها، درآمد ۱۱۰ هزار و ۶۶۶ میلیارد و ۵۲۳ میلیون ریالی برای دولت در نظر گرفته شده است که 
این میزان در بودجه ۱۴۰۱، ۲۲ هزار میلیارد ریال تعیین شده بود که ۸۰ درصد کمتر از  بودجه سال جاری است. بر این اساس، 
طبق آخرین آمار درآمد دولت از محل مالیات بر نقل وانتقال اتومبیل از ابتدای سال جاری تا پایان خردادماه ۲۸۷۵ میلیارد تومان 

و درآمد دولت از محل شماره گذاری خودرو در بازه زمانی مذکور ۲۷۵۳ میلیارد تومان بوده است.

با توجه به افزایش قیمت کاکائو

نقل  و انتقال و شماره گذاری خودرو چقدر درآمد شکلات کمیاب می شود؟
عاید دولت کرد؟
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گزیده خبر

سرمایه گذاری ۸ هزار میلیارد ریالی در 
بخش خطوط برق خوزستان

ایسنا/خوزستان مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان گفت: از مهرماه سال 
۱۴۰۱ تاکنون ۸۰۸۹ میلیارد ریال در بخش افزایش ظرفیت خطوط این شرکت 
سرمایه گذاری شد. محمود دشت بزرگ در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: با هدف 
افزایش ظرفیت انتقال برق و توســعه شــبکه در بخش مخابراتی، از مهرماه سال 
گذشته تاکنون ۸۰۸۹ میلیارد ریال در بخش افزایش طول خطوط، فیبر نوری و 
هادی پرظرفیت سرمایه گذاری انجام شد.وی افزود: در همین بازه زمانی ۸ پروژه 
به طول ۱۰۸.۵ کیلومتر مدار با ارزش سرمایه گذاری ۷۱۷۵ میلیارد ریال اجرا و به 
ظرفیت خطوط شبکه اضافه شده است. مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان 
تصریــح کرد: ۳ پروژه فیبر نوری به طول ۱۰۹ کیلومتر با ارزش ســرمایه گذاری 
۱۱۵ میلیارد ریال از مهرماه ســال قبل تاکنون با هدف ایجاد یک بســتر جامع 
مخابراتی برای انتقال اطلاعات و مدیریت در لحظه شــبکه، برنامه ریزی شد و به 
پایان رســیده است. به گفته دشت بزرگ در همین مدت ۵۷ کیلومتر مدار هادی 
پرظرفیت )تعویض ســیم با ظرفیت بیشتر برای انتقال برق( در قالب ۵ پروژه و با 
ارزش سرمایه گذاری ۷۱۵ میلیارد ریال در بخش تقویت انتقال برق خطوط شبکه 
تحت نظارت شرکت برق منطقه ای خوزستان )استان های خوزستان و کهگیلویه 
و بویراحمد( تعویض شد. وی بیان کرد: از ابتدای سال ۱۴۰۲ تاکنون تعداد ۳۰۰ 
زنجیره مقره در قالب ۲ پروژه با ارزش سرمایه گذاری ۸۴ میلیارد ریال تعویض شده 
است. مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان عنوان کرد: سرمایه گذاری صورت 
گرفته در بخش خطوط باعث توسعه شبکه، ارتباط پست های برق و افزایش قدرت 
مانور و انتقال انرژی در سطح شبکه خواهد شد. به گزارش ایسنا، با توجه به شروع 
پیک مصرف، شرکت برق منطقه ای خوزستان از مشترکین درخواست می کند که 
برای حفظ پایداری شبکه، با رعایت الگوی مصرف برق، خاموش کردن کولرهای 
اضافی، اســتفاده از روشنایی طبیعی در روز و عدم استفاده از لوازم پر مصرف در 
ســاعت پیک مصــرف )۱۱ تا ۱۷ و ۱۸ تا ۲۲( صنعت برق را در خدمت رســانی 

مستمر همراهی کنند.

پیشرفت ۴۰ درصدی طرح 
جهاد آبرسانی

بر اساس تازه ترین گزارش مرکز جهاد آبرسانی وزارت نیرو، عملیات آبرسانی 
به روســتاهای فاقد آب شرب بهداشــتی و پایدار در سطح ملی ۴۰ درصد 
پیشــرفت داشته است و از ۱۰هزار و ۸۳۹ کیلومتر خط انتقال و ۱۰ هزار و 
۹۸ کیلومتر شبکه توزیعی که باید برای تکمیل فاز اول این طرح اجرا شود، 
تا کنون اجرای ۳۰۰۱ کیلومتر خط انتقال و ۲۶۲۴ کیلومتر شــبکه توزیع 
نهایی شــده است. به گزارش ایســنا، از جمله طرح های ملی و مهم وزارت 
نیرو در حوزه تأمین آب پایدار برای مناطق محروم در ۳۱ استان کشور باید 
به طرح جهاد آبرســانی اشــاره کرد، پروژه ای چهار ساله که از ابتدای سال 
۱۴۰۱ وارد فاز عملیاتی شد و در کمتر از ۱۵ ماه ۴۰ درصد پیشرفت داشته 
اســت. اگرچه هدف گذاری ابتدایی این پروژه آبرسانی به ۱۰ هزار روستای 
دارای تنش آبی بود، اما به دنبال ســرعت بالای اجرای پروژه ها در یک سال 
نخســت و با نظر مثبت هیأت دولت تعداد روســتاهای هدف این پروژه به 
۱۶ هزار روســتا افزایش یافت. در این بین اســتان سیستان و بلوچستان با 
۱۷۵۱ روســتا بیشترین تعداد روســتاهای هدف را به خود اختصاص داده 
است. بررسی های بیشتر نشــان می دهد در حال حاضر آبرسانی به چیزی 
حدود ۳۰۰۰ روســتا از ۱۰ هزار روســتای فاز اول نهایی شــده و عملیات 
آبرسانی به دیگر روستاها نیز با سرعت و قدرت در حال اجرا است. بر اساس 
تازه ترین گزارش ها عملیات آبرسانی به روستاهای هدف در دو استان زنجان 
و البرز بیش از ۹۴ درصد پیشرفت داشته و پیش بینی می شود ظرف ماه های 
آینده تمامی پروژه های آبرســانی به روستاهای این دو استان تکمیل شود. 
همچنین اجرای پروژه های آبرســانی به روســتاهای هدف در استان های 
مرکزی، کهگیلویه و بویراحمد، قم، فارس، ایلام و آذربایجان شــرقی بیش 
از ۶۰ درصد و آبرســانی به روســتاهای هدف در استان های دیگری مانند 
یزد، همدان، لرستان، سمنان، خراسان جنوبی و بوشهر نیز با پیشرفت ۵۰ 
درصدی همراه است. به طور کلی و در فاز اول اجرای این طرح باید ۵۴۰۶ 
لیتر بر ثانیه آب برای روستاهای هدف تأمین شود که تا هم اکنون عملیات 
تأمین ۱۱۸۷ لیتر بر ثانیه آب به پایان رســیده است. همچنین از ۱۰هزارو 
۸۳۹ کیلومتر خط انتقال و ۱۰ هزار و ۹۸ کیلومتر شــبکه توزیعی که باید 
برای تکمیل فاز اول این طرح اجرا شود، تا کنون اجرای ۳۰۰۱ کیلومتر خط 
انتقال و ۲۶۲۴ کیلومتر شــبکه توزیع نهایی شده است. شایان ذکر است؛ با 
اجرای کامل این طرح، شــاخص برخورداری از آب شرب روستایی کشور از 

۸۰ درصد به ۹۰ درصد ارتقا می یابد.

رییس پارک فناوری خوزستان به ایسنا خبر داد

ایجاد شهرک شیمیایی با هدف 
جلوگیری از خام فروشی در 

خوزستان
رییــس پارک علــم و فناوری خوزســتان از صدور مجوز راه اندازی شــهرک 
شیمیایی در شهرک صنعتی ماهشهر خبر داد و گفت: این شهرک از صادرات 
مواد خام پیروشیمی جلوگیری و نیازهای کشور را مرتفع می کند. محمد راضی 
جلالی در گفت وگو با ایســنا گفت: اقتصاد دانش بنیان رویکرد جدید معاونت 
علمی ریاست جمهوری است که به عنوان اولویت مطرح شده و این رویکرد یکی 
از ماموریت های همه متولیان زیســت بوم علم و فناوری است. وی پارک های 
علم و فناوری را یکی از بازیگران این زیست بوم دانست و اظهار کرد: هر پارکی 
متناسب با ظرفیت های اســتان و صنایع موجود در استان مربوط، برنامه های 
خود را تدوین کرده و استان خوزستان نیز که از منحصر به فردترین استان های 
کشور به لحاظ ظرفیت های صنعتی و تولیدی است، وضعیت متفاوتی دارد؛ چرا 
که در اســتان خوزستان نمی توان صنعتی را نام برد که وجود نداشته باشد و 
این بستر خوبی برای فعالیت شرکت های دانش بنیان و ایجاد تحول در اقتصاد 
دانش بنیان به شمار می رود. جلالی خاطر نشان کرد: یکی از الزامات ایجاد این 
تحولات، سرمایه گذاری است. تغییراتی که در ارتباطات سیاسی کشور با برخی 
از کشــورهای منطقه صورت گرفته است، بســترهای سرمایه گذاری را فراهم 
کرده است؛ به عنوان نمونه کشور عربستان است که با فعال شدن سفارت آن، 
سرازیر شدن سرمایه گذاران کشورهای عربی و حاشیه خلیج فارس را به ویژه در 
استان خوزســتان فراهم خواهد کرد. رییس پارک علم و فناوری خوزستان با 
اشاره به انتخاب این پارک به عنوان پارک برتر کشور در جذب سرمایه گذاران، 
یادآور شــد: علاوه بر آن توانســتیم از بودجه های استانی سهم خوبی را برای 
توسعه شرکت های دانش بنیان و حمایت از محصولات دانش بنیان جذب کنیم. 
یکی از مصوبات ســال گذشــته اختصاص ۱۰ درصد از بودجه های استانی به 
عنــوان تملک دارایی به اختیار پارک های علم و فناوری بوده که از این محل، 
مبلغ ۱۴۷ میلیارد تومان بــه این پارک اختصاص یافت. جلالی افزود: رییس 
سازمان برنامه و بودجه استان خوزستان این قول را داده اند که در سال جاری 
نیز ۱۰ درصد اعتبارات اســتانی در حوزه های توسعه فناوری هزینه شود. وی 
اضافه کرد:علاوه بر اینها ســفر رییس جمهور به استان خوزستان بستر خوبی 
را فراهم کرد و هم بودجه های خوبی برای اشتغال و تولید در نظر گرفته شد، 
ضمن آنکه مجوزهایی برای حل مشکلات برخی از شرکت ها در نظر گرفته شد. 
جلالی در این باره توضیح داد: از جمله این مجوزها، مجوزه راه اندازی »شهرک 
شــیمیایی« در مساحت بالغ بر ۵۰۰ هکتار در شهرک صنعتی ماهشهر است 
که با ســرمایه گذاری بخش خصوصی ایجاد خواهد شد. رییس پارک فناوری 
خوزستان، شهرک شــیمیایی را مجموعه ای از واحدهای تولیدکننده صنایع 
پایین دست پتروشیمی دانست و گفت: پتروشیمی  به نوبه خود یک خام فروش 
اســت که نفت را به کالای واسط تبدیل می کند و متاسفانه خیلی از این مواد 
واسط صادر و تبدیل به محصولات نهایی می شوند و مجددا با چند برابر قیمت 
به کشــور وارد می شوند. وی خاطر نشان کرد: از ۱۰۰ درصد محصولات تولید 
پتروشیمی حدود ۳.۶ درصد آن در حوزه پایین دست استفاده می شود و غالب 
این مواد صادر می شوند، ولی این شهرک شیمیایی می تواند خوراک را دریافت 

و به محصول تبدیل کرده و نیازهای داخل کشور را تولید کند.

از ورود غول های نفتی به کشورهای همسایه تا چالش تامین داخلی انرژی در ایران
یک کارشــناس حوزه انــرژی گفت: امروز عــراق دنبال ۷ 
میلیون بشــکه تولید اســت، امارات بدون هیچ دغدغه ای 
نیروگاه هسته ای راه اندازی کرد، عربستان برنامه های بزرگ 
در حوزه انرژی فسیلی و تجدیدپذیر در دستور کار دارد، در 
این بین اگر مــا از غافله عقب بمانیم در تامین نیاز داخلی 
انرژی نیز دچار چالش جدی خواهیم شد. از ورود غول های 
نفتی به کشورهای همسایه تا چالش تامین داخلی انرژی در 
ایران مرتضی بهروزی فــر در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
ایلنا، درباره اجرای پروژه های بزرگ توسعه ای در کشورهای 
همسایه با شرکت های بین المللی و تاثیر آن بر تولید و بازار 
نفت و گاز ایران اظهار داشــت: ایران در ۴۰ ســال گذشته 
تحریم بوده و طی ۱۵ ســال اخیر این تحریم ها بیشتر هم 
شــده و در انزوای بیشــتری قرار گرفته ایم. وی افزود: بعد 
از انقلاب هیچ گاه تولید نفت کشــور ما بیشتر از ۴ میلیون 
بشــکه در روز نبوده است حتی در دوره برجام هم از حدود 
۳ میلیون ۸۰۰ هزار بشکه بیشتر نشده است. اکنون هم اگر 
تحریم لغو شــود ظرفیت تولید ما همین قدر است،  بااینکه 
ذخایر بســیار گســترده نفت و گاز داریم اما به دلیل عدم 
ســرمایه گذاری، جذب تکنولوژی و تامین مالی؛ همچنین 
عدم امکان دستیابی به تجهیزات و دانش فنی روز متناسب 
با ذخایر کشور؛ ظرفیت تولید نفت و گاز بالایی نداریم. عضو 
هیات علمی موسســه مطالعات بین المللــی انرژی با بیان 
اینکه ما چه بخواهیم و چه نخواهیم از بازار کنار هســتیم، 
تصریح کرد: اگر وضعیت ایران و روسیه را در شرایط تحریم 
مقایسه کنیم، در می یابیم علیرغم تمایل و تمام تلاشی که 
غرب برای حذف کامل  روسیه از بازار نفت و گاز داشت اما 

باتوجه به اینکه این کشــور ۱۰ میلیون بشکه در روز تولید 
و حدود ۸ میلیون بشــکه در روز هم صادرات داشــت، این 
امکان فراهم نشد؛ زیرا اگر ۱۰ درصد از تولید نفت جهان و 
بخش قابل توجهی از صادرات گاز جهان حذف می شد بازار 
را دچار مشــکل بسیار شدید می کرد ولی صادرات ایران در 
بالاترین حد حدود ۲ میلیون بشکه در روز بوده است با این 
رقم نمی توانیم بگوییم که تاثیری در بازار نداریم اما در نظر 
داشته باشــیم باتوجه به ذخایر استراتژیکی که کشورهای 
اوپک بخصوص عربســتان، کویت  و امارات دارند ۲ میلیون 
بشکه تقریبا براحتی قابل پوشش است به همین دلیل ایران 
براحتی از بازار حذف شد و اکنون نه تنها در حوزه نفت و گاز 
بلکه در حوزه اقتصاد هم از بازار حذف شده ایم یعنی اکنون 

ما نقش چندانی در اقتصــاد و بازارهای انرژی دنیا نداریم.  
وی بیان داشت: کشوری که از نظر اقتصادی   سیاسی در انزوا 
باشد و تضعیف شود هر کشوری برای خود این حق را قائل 
خواهد شد که بخواهد سهم خواهی کرده  و از حد خود عدول 
کند. بهروزی فر گفت: به طور مثال باتوجه به سرمایه گذاری 
گســترده ای که عراق در حوزه های نفتی و گازی مشترک 
انجام داده؛ مســلما می تواند حجم قابل توجهی برداشت از 
ذخایر داشته باشد و هیچگونه پروتکل بین المللی هم وجود 
ندارد که در ذخایر مشــترک دو طرف هوای هم را داشــته 
باشند،  هر کشوری هر قدر که توان و تمایل دارد؛ برداشت 
می کند طــرف مقابل هم که امکان برداشــت ندارد حقی 
اعتراض نخواهد داشت،  همان اتفاقی که در پارس جنوبی 

رخ داده اســت قطــر با قدرت تمام نفت و گاز را برداشــت 
می کند و ما با حداقل هایی که در  دست داریم نه تنها وارد 
بازارهای جهانی نشــده ایم بلکه در تامین نیاز گازی داخلی 
هم دچار مشــکل می شــویم. وی ادامه داد: در نظر داشته 
باشیم کشورهای منطقه مثل عراق، کویت، امارات، عربستان 
هر قدر ســرمایه گذاری بیشــتری داشــته باشــند مسلما 
درآمدهای نفتی بالاتری خواهند داشت؛ قطر کشور کوچک 
و با جمعیت اندک که طی دو-ســه دهه قبل شاید کمتری 
کسی اسم این کشور را هم شنیده بود و نقشی نیز در بازار 
نداشت اما امروز باتوجه به درآمدهای هنگفتی که در حوزه 
گازی مشــترک با ایران دارد تبدیل به یک  کشور تاثیرگذار 
شــده است و در بازی های سیاســی و ژئوپلیتیک منطقه و 
حتی جهان نقش آفرینی می کند. این کارشناس حوزه انرژی 
تاکید کرد: ما نباید عراق را هم فراموش کنیم ما کشــوری 
هستیم که ۸ سال با این کشور دچار جنگ فرسایشی بودیم 
که این زخم های گذشــته می تواند دوباره سر باز کند، بارها 
دیدیم که حتی عراقی هــا بی میل نبوده اند که در دعواهای 
داخلــی خود ایران را هم مقصر بداننــد، بنابراین این نکته 
را مدنظــر قرار دهیم که قدرتمندتر شــدن عراق، کویت و 
امارات و عربســتان می تواند موقعیت سیاســی و اقتصادی 
ایران را به چالش بکشاند. وی بیان داشت: امروز عراق دنبال 
۷ میلیون بشکه تولید اســت، امارات بدون هیچ دغدغه ای 
نیروگاه هسته ای راه اندازی کرد، عربستان برنامه های  بزرگ 
در حوزه انرژی فسیلی و تجدیدپذیر در دستور کار دارد، در 
این بین اگر مــا از غافله عقب بمانیم در تامین نیاز داخلی 

انرژی نیز دچار چالش جدی خواهیم شد.

مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان گفت: با 
جابه جایی بعضی خطوط جریانی نفت چاه ها در 
میدان آزادگان  جنوبی، برای رفع مشکل عقب 
راندن نفت از ســوی چاه های پرفشار به سمت 
چاه های کم فشار، از ابتدای امسال تولید نفت 
در غرب کارون ۲۰ هزار بشــکه افزایش داشته 
است. افزایش ۲۰ هزار بشکه ای برداشت نفت از 
میدان های غــرب کارون در ۱۴۰۲ به گزارش 
ایلنــا به نقل از شــرکت نفــت و گاز اروندان، 
در نشســتی با حضور عبــدالله عذاری اهوازی، 
مدیرعامــل شــرکت نفــت و گاز ارونــدان و 
ابوذر شــریفی، مدیرعامل شرکت مهندسی و 
توســعه نفت و با حضور جمعــی از مدیران و 
رؤسای هر دو شــرکت آخرین وضع تولید در 
میدان های غــرب کارون و آزادگان جنوبی در 
دفتر هماهنگی این شرکت در اهواز به بحث و 
گفت وگو گذاشته شد. مدیرعامل شرکت نفت و 
گاز اروندان در این نشست با اشاره به اینکه عزم 
و اهتمام جدی ما حل مشکلات و چالش های 

تولید است، گفت: برگزاری این گونه نشست های 
هم اندیشی، هم افزایی هر دو شرکت را افزایش 
می دهد و شــاهد پیشــبرد بهتر امور خواهیم 
بــود. عذاری اهوازی افزود: هــدف از برگزاری 
این نشســت بررســی  و کار کارشناسی دقیق 
به منظور حل مشــکلات و چالش های افزایش 
تولید از تأسیســات کارخانه فرآورشــی غرب 
کارون و ارتقای ظرفیــت تولیدی آن با توجه 

به تحویل گیری چاه های نو است. وی با اشاره 
به ابتکارها و اقدام های خوب همکاران خود در 
این شرکت به منظور افزایش تولید ادامه داد: ما 
توانســتیم با جابه جایی بعضی خطوط جریانی 
نفــت چاه ها در میــدان آزادگان  جنوبی برای 
رفع مشکل عقب راندن نفت از سوی چاه های 
پرفشــار به سمت چاه های کم فشار، از ابتدای 
امسال شاهد رشد ۲۰ هزار بشکه ای تولید نفت 

در غرب کارون باشیم. ابوذر شریفی، مدیرعامل 
شــرکت مهندسی و توســعه نفت نیز در این 
نشست مشترک با اشــاره به اینکه اقدام های 
خوبی در توســعه میدان ها انجام شــده است، 
گفت: با دستیابی به برنامه تولیدی و توسعه ای 
این شرکت، ۱۷ چاه  از هفته آینده طی برنامه 
و هماهنگی هایی به شرکت نفت و گاز اروندان 
تحویل خواهد شد که به تولید نفت این شرکت 
افزوده می شود. در ادامه این نشست تخصصی، 
مدیران هر دو شــرکت به آخرین وضع نواقص 
چاه ها، پدها و میزان تولید و بهره برداری از ۱۷ 
چاه  جدید در شرف تحویل پرداختند و در پایان 
نیز درباره مسائل و چالش های تولید همچون 
خوردگــی لوله های جریانی و نشــتی های رخ 
داده، حفاظت کاتدی خطوط انتقال، مشکلات 
پمپ های به کار گرفته شده در تأسیسات غرب 
کارون، همچنین ماشین آلات و نیروی انسانی 
شاغل در میدان های تحویل گیری شده بحث 

و گفت وگو کردند.

افزایش ۲۰ هزار بشکه ای برداشت نفت از 
میدان های غرب کارون در ۱۴۰۲

ایسنا/خوزستان معاون بهره برداری شرکت برق منطقه ای خوزستان از توسعه پست "ام الدبس" برای افزایش  کیفیت 
برق رسانی به شهر الوان در شهرستان کرخه خبر داد. سید مهرداد بلادی موسوی در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: 
با هدف افزایش کیفیت برق رســانی به قسمتی از شهر الوان در شهرستان کرخه، یک "بی" کامل ۳۳ کیلوولت در 
پست برق ام الدبس احداث و این پست توسعه پیدا کرد. وی با بیان اینکه ارزش سرمایه گذاری این پروژه حدود ۳۳ 
میلیارد ریال بوده است، افزود: این اقدام با همکاری سازمان آب و برق خوزستان انجام شده است. بلادی موسوی 
تصریح کرد: بهره برداری از این پروژه افزایش قدرت مانور در توزیع نیروی برق منطقه، افزایش پایداری و کیفیت 
ولتاژ مشترکین و کاهش بار پست های برق شمال غرب و آهودشت را به همراه خواهد داشت. وی بیان کرد: شرکت 
برق منطقه ای خوزســتان با تمام توان در تلاش است تا برق مطمئنی را به مشترکین برساند و همکاری مردم در 

کاهش مصرف برق، کمک کننده این امر خواهد بود.

وزیر نیرو با اشاره به شرایط تامین برق در کشور گفت: تا امروز هیچ گونه درخواستی 
بــرای تعطیلی ادارات نداشــتیم. علی اکبر محرابیان در گفت و گو با ایســنا، در 
خصوص وضعیــت تامین برق و درخواســت برای تعطیلــی ادارات، اظهار کرد: 
هیچگونه پیشــنهادی برای تعطیلات نداشتیم، اگر مردم همکاری با صنعت برق 
را ادامه دهند و شــرایط همین گونه باشــد و بتوانیم از ظرفیت ها استفاده کنیم، 
امیدواریم به آن شرایط نرسیم. وی افزود: در صورت نیاز حتما از طریق رسانه های 

رسمی اعلام می کنیم، اما تا امروز هیچ درخواستی در این زمینه نداشتیم.

افزایش پایداری برق شهر الوان شهرستان 
کرخه با توسعه پست "ام الدبس"

وزیر نیرو:

هیچ درخواستی برای تعطیلی 
ادارات نداشتیم
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گزیده خبر

همزمان با سفر رئیس جمهور به کشور های آفریقایی؛
کشتی ایرانی در شمال آفریقا پهلو گرفت

همزمان با ســفر رئیس جمهور به کشــور های آفریقایی، معاون کشتیرانی 
جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه علاوه بر تقویت خط منظم کشتیرانی 
جهت حمل بار صادراتی به مقصد شــرق و شــمال آفریقا که در گذشــته 
راه اندازی شــده بودند، اعلام کرد: کشــتی حامل بار صادراتی ایران پس از 
پهلوگیری، امروز بنادر شــمال آفریقا را ترک کرد.به گزارش روابط عمومی 
گروه کشــتیرانی جمهوری اســلامی ایران، امیر بیات، معاون توسعه بازار 
گروه کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران با اشاره به برنامه  های ناوگان ملی 
کشــتیرانی در خصوص تقویت خطوط منظم حمل بار صادراتی به مقصد 
شمال و شرق آفریقا گفت: کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران در راستای 
سیاست های نظام و دولت سیزدهم در خصوص توسعه تجارت با کشور های 
آفریقایی، علاوه بر تقویت خطوط منظم کشتیرانی به شمال و شرق آفریقا 
که در گذشته راه اندازی شده بودند، زمینه ای را فراهم کرده که کشتی این 
ناوگان به مقصد شــرق آفریقا هر دوهفته یکبار و شــمال آفریقا به صورت 
ماهانه سفر داشته باشد و اکنون در پی پهلوگیری کشتی که ماه گذشته در 
شمال آفریقا صورت گرفته، امروز نیز یک کشتی دیگر از ناوگان کشتیرانی 
ایــران پس از پهلوگیــری، بنادر لیبی را ترک کرد.وی افــزود: برنامه گروه 
کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران آن اســت که علاوه بر لیبی در شمال 
آفریقا، ســرویس های خود را در سایر مناطق این قاره گسترش دهد که بر 
این اســاس، بعد از ابلاغیه معاون اول رئیس جمهور، راه اندازی خط منظم 
کشــتیرانی به شمال آفریقا فعال شده اســت؛ ضمن اینکه در گذشته هم 
بنادر کنیا، تانزانیا و زنگبار نیز شــاهد تردد کشتی های ایرانی بوده اند.وی با 
بیان اینکه کشتی های ایران پس از برقراری ثبات و آرامش داخلی در لیبی 
به صورت منظم و بــا برنامه زمان بندی تردد خواهند کرد، افزود: هم اکنون 
کشتی های کشتیرانی جمهوری اسلام ایران به مقصد شمال و شرق آفریقا 

به صورت ماهانه تردد می کنند.
در مراسم تکریم و معارفه رئیس هیات عامل ایمیدرو اعلام شد:

تاکید موثقی نیا بر تبدیل منابع خدادادی به ثروت 
آفرینی

محمد رضا موثقی نیا سرپرست هیات عامل ایمیدرو، بر تبدیل ثروت بزرگ 
منابع کشــور به ثروت آفرینی تاکید کرد.به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، 
موثقی نیا امروز در مراســم تکریم و معارفه رئیس هیات عامل ایمیدرو که 
با حضور عباس علی آبادی وزیر صنعت معدن و تجارت برگزار شــد، با ارایه 
چشم اندازی از برنامه ای پیش روی سازمان، تاکید کرد: در مسیر دستیابی 
به اهداف کلان توســعه معدن و صنایع معدنی باید برنامه ریزی ها به گونه 
ای باشد که ثروت کنونی معادن و منابع طبیعی خدادادی را به عاملی برای 
ثروت آفرینی و ثروت زایی به ویژه برای نســل های آتی، تبدیل کنیم.وی 
در این مراســم که مدیران عامل شرکت های بزرگ معدن و صنایع معدنی، 
معاونان و مدیران ایمیدرو حضور داشتند، افزود: باید از صرف این منابع در 
بخش هزینه های جاری پرهیز شود.موثقی نیا در ادامه سخنانش دو حوزه 
زنجیره فولاد و مس را به عنوان پیشران توسعه بخش معدن و صنایع معدنی 
دانســت و گفت: بخش های روی، آلومینیوم، طلا، تیتانیوم و عناصر نادر، از 
دیگر حوزه های توسعه ای هستند، اما فولاد و مس به عنوان پیشران عمل 
می کنند.سرپرست هیات عامل ایمیدرو درباره الزامات توسعه معدن و صنایع 
معدنی گفت: در این برنامه، زیربناها همچون آب، برق، گاز، جاده و خطوط 
ریلی و دریایی در کنار بهره گیری از دانش روز و نســل چهارم تکنولوژی از 
اهمیت ویژه ای برخوردار هســتند و به عنوان الزامات توســعه باید مد نظر 
قرار گیرند.موثقی نیا تاکید کرد: رصد و بهره گیری از تحولات به روز معدن 
و صنایــع معدنی در جهان از مهمترین الزامات پیش رو هســتند و یکی از 
مهمترین نمادهای آن هوشمندسازی فرایندها استوی در ادامه سخنان خود 
اظهار داشت: در فرایند واگذاری ها باید بتوان ضمن تحقق اهداف خصوصی 
ســازی، منافع ملی حال و آینده را نیز تضمین کرد.موثقی نیا در عین حال 
بر همدلی و یکپارچگی سازمانی تاکید کرد و آن را سبب ساز ایجاد تحرک 
بیشــتر و توســعه در بخش معدن و صنایع معدنی دانست.امیر خرمی شاد 
رئیس پیشین هیات عامل ایمیدرو نیز در این مراسم، با اشاره به اینکه طی 
کمتر از دو ماه گذشته در مجموعه 50 برنامه تدوین شد، اظهار داشت: این 

امر شامل 12 برنامه کلی است و نگاه تحولی به این حوزه دارد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان خبر داد:

تجهیز ۵۷ هزار هکتار از اراضی 
لرستان به سیستم آبیاری نوین

ایسنا/لرســتان رئیس سازمان جهاد کشاورزی لرستان گفت: در 
لرســتان ۸00 هزار هکتار زمین کشاورزی وجود دارد که 1۸5 
هزار هکتار آن آبی کشت می شود که تا الان 5۷ هزار هکتار را به 
سیستم های نوین مجهز کردیم. سیدعماد شاهرخی در گفت وگو 
با ایســنا اظهار کرد: استفاده از روش های آبیاری نوین بهره وری 
کار را در حــوزه عملکردی وآبیــاری افزایش می دهد. وی ادامه 
داد: در آبیاری ســنتی کمتر از ۳5 درصد بهره وری آب را داریم 
ولی در آبیاری نوارهای تیپ بالای 50 درصد بهره وری را داریم. 
شاهرخی تصریح کرد: کاهش 50 درصدی مصرف بذر، مدیریت 
آسان تر مزرعه، مبارزه سهل تر با علف های هرز، برداشت مکانیزه 
و افزایش تولید از ویژگی های کاشــت مکانیزه و آبیاری به شیوه 
نوار تیپ است. رئیس سازمان جهاد کشاورزی لرستان ادامه داد: 
با اســتفاده از روش های نوین سه برابر افزایش تولید محصول را 
خواهیم داشــت. وی تصریح کرد: به عنــوان مثال ما در هر متر 
مربعی 200 گرم لوبیا  برداشــت می کنیم ولی با روش نوار تیپ 
به ۶00 گرم می رسد. شاهرخی بیان کرد: در آبیاری سنتی برای 
آبیاری یک هکتار 1۴ هزار مترمکعب آب نیاز اســت و در طرح 
تیپ حداکثر آبی که نیاز داریم ۷000 مترمکعب اســت. رئیس 
سازمان جهاد کشاورزی لرستان افزود: با توجه به حجم آبی که 
داریم قبلًا می توانســتیم 20 تا 25 هکتار زمین را کشــت کنیم 
ولــی الان با این روش می توانیم 50 تــا ۶0 هکتار زمین را زیر 
کشــت ببریم. وی بیان کرد: یکی از ویژگی های دستگاه کارنده 
نوار تیپ این است که با کاشت بذر تیپ گذاری را انجام می دهد 
که هزینه های کشاورز را پایین می آورد و نسبت به دستگاه های 
قبلی مصــرف بذر را کاهش می دهد. شــاهرخی اضافه کرد: در 
لرســتان ۸00 هزار هکتار زمین کشاورزی وجود دارد که 1۸5 
هزار هکتار آن آبی کشت می شود که تا الان 5۷ هزار هکتار را به 
سیستم های نوین مجهز کردیم. رئیس سازمان جهاد کشاورزی 
لرســتان ادامه داد: 51 هزار هکتار از سیســتم آبیاری بارانی و 
۶000 هکتار از تیپ اســتفاده می کنند. وی افزود: در لرســتان 
1۳۶ هزار هکتار زمین کشــاورزی آبی وجود دارد که به صورت 
غرق آبی کشت می شوند که اگر به صورت شیوه های نوین آبیاری 
تجهیز شــوند با همین میزان آب سطح زیر کشت به 200 هزار 

هکتار می رسد و این یعنی بهره وری از آب و رشد تولید.

مدیرکل امور اقتصادی سازمان تحقیقات کشاورزی:

 باید برای کشاورزان مزیت سازی کنیم
مدیــرکل امور اقتصادی ســازمان تحقیقات، آمــوزش و ترویج 
کشــاورزی گفت: الگوی کشــت تدوین شــده ولی چون اعتبار 
اجرای طرح تخصیــص نیافته این طرح به صورت کامل اجرایی 
نشده اســت. علیرضا نیکویی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه 
وظیفه تدوین الگوی کشــت و نظارت بر آن بر عهده ســازمان 
تحقیقات آموزش و ترویج کشاورزی، گفت: وظیفه اجرا بر عهده 
معاونت زراعت و ســازمان های جهادکشاورزی استان ها، وظیفه 
پیگیری پشــتوانه های حمایتی مالی و سیاست گذاری بر عهده 
معاونت امور برنامه  ریزی و اقتصادی و وظیفه نظارت نیز بر عهده 
ســازمان تات گذاشته شد. الگوی کشــت تامین اعتبار نشد وی 
ادامه داد: تدوین الگوی کشت برای سال 1۴01_ 1۴02 به طور 
کامل توسط سازمان تات انجام شد. بخش اجرا و سیاست گذاری 
و تامین پشــتوانه مالی نیز بر عهده معاونت های دیگر اســت که 
متاســفانه این بخش ها به دلیل تامین اعتبار نشدن اجرایی نشد 
و ســازمان های جهادکشاورزی اســتان ها با وجود اینکه الگوی 
کشــت به آنها ابلاغ شــد اما اینکه چگونه باید آن را اجرا کنند 
و چگونه به کشاورزان انگیزه دهند، راهکاری نداشتند. مدیرکل 
امور اقتصادی ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشــاورزی 
اضافه کرد:الگوی کشت علاوه بر تغییر سطوحی که در برخی از 
محصولات می دهد هدف گذاری برای افزایش بهره وری در واحد 
ســطح  کلیه محصــولات را دارد که این هدفگــذاری در  قالب 
کاروان های ترویج الگوی کشــت و آموزش سازمان تات است. به 
گفته وی اینکه ادعا کنیم الگوی کشت تاکنون توانسته جهت ها 
را تغییــر دهد باید اعلام کنیم که موفق نبودیم زیرا منابع مالی 
آن تامین نشــده و این طرح به صورت کامل اجرایی نشده است. 
الگوی کشت باید هر سال به روز رسانی شود نیکویی تصریح کرد: 
الگوی کشــت نظام برنامه ریزی است و به یک سال به خصوص 
نمی توان آن را منوط کرد. یعنی هرسال باید برنامه الگوی کشت 
همگام سازی، به روز رسانی و ابلاغ شود. بسیاری از پارامترهایی 
کــه برای تولید در نظر می گیریم ســالانه تغییــر می کند. مثلا 
تکنولوژی و انواع ارقامی که در اختیار داریم یا حتی قیمت نهاده 
هــا نیز تغییر می کند. این طرح یک افق کلی دارد که بایســتی 
در طول برنامه هفتم توســعه به آن دست یابیم. سازمان برنامه 

و بودجــه باید اعتبار طرح را تامین کند وی در پاســخ به اینکه 
چرا منابع مالی تاکنون تامین نشــده اســت؟ گفت:وزارت جهاد 
تمام تلاش خود را کرده و درخواست خود را به سازمان برنامه و 
بودجه فرستاده است، ولی اینکه چرا تحقق پیدا نکرده موضوعی 
است که به بیرون از وزارتخانه ارتباط دارد. یعنی سازمان برنامه 
و بودجه باید اعتبار این طرح را تامین می کرد که تاکنون نکرده 
اســت. نیکویی در پاسخ به اینکه برخی از منتقدان می گویند به 
دلیــل  نبود آمار دقیق از میزان تولیــد نمی توان در این بخش 
به درســتی برنامه ریزی کرد، گفت:اطلاعــات زیادی در بخش 
کشــاورزی داریم که کشور سالیان سال اســت با این اطلاعات 
اداره می شــود اما ممکن است دقیق نباشــد. اینگونه نیست که 
ندانیم ســطح زیر کشــت محصولاتمان چقدر اســت. در نظام 
برنامه ریزی الگوی کشت با همین امکانات هم امکان برنامه ریزی 
وجود دارد. ما به دنبال اســتقرار نظام برنامه ریزی الگوی کشت 
هســتیم. یکی از هدف های نظام الگوی کشت تدقیق اطلاعات 
است. زیرا اجرای الگوی کشت توسط بهره برداران خود به خود 
باعث تدقیق شــدن اطلاعات می شود. همینطور در حال رصد و 
پایش اطلاعات هســتیم. در حقیقت با تدقیق اطلاعات سال به 
ســال امید داریم که الگوی کشت در سطح دقیق تر انجام شود. 
دبیــر کمیته نظارت برنامه ملی الگوی کشــت با بیان اینکه در 

تدوین الگوی کشــت به ظرفیت های آبی هر منطقه توجه شده 
است، گفت: در سال اول اجرای الگوی کشت پیش بینی شده که 
سه میلیارد مترمکعب از مصرف آب کشاورزی کاسته شود. ولی 
در برنامه امســال چون آب قابل برنامه ریزی توسط خود وزارت 
نیرو ابلاغ شــده و میزان آن مشخص است اقدامات  ما منطبق بر 
ایــن آب قابل برنامه ریزی خواهد بود. بــه یکباره نمی توانیم به 
بخش کشاورزی شُک وارد کنیم  به گفته مدیرکل امور اقتصادی 
سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی گفت: انتقادی که 
به این موضوع وارد می شــود به جا نیست، زیرا در سال اول به 
این موضوع توجه شــد و برای سال های بعد نیز جامع تر درنظر 
گرفته شده است. به یکباره نمی توانیم شک به بخش کشاورزی 
وارد کنیم. شــک وارد کردن به بخش کشــاورزی و کاهش آب 
کشــاورزی در حقیقت تهدید امنیت غذایی است. در یک افقی 
که در ســند امنیت غذایی دیده شده باید آب مصرفی در بخش 
کشــاورزی  را به آب قابل برنامه ریزی نزدیک کنیم. نیکویی در 
پاســخ به اینکه اتحادیه ها و بخش خصوصی معتقدند در الگوی 
کشت نظر آنها دیده نشده اســت، گفت: این انتقاد به جا است. 
ولی اینگونه نبوده که تاکنون از نظرات آنها استفاده نشده باشد. 
برای همین جلســاتی با تشکل ها و انجمن های مرتبط با زراعت 
و باغبانی در کل کشــور خواهیم داشــت. باید برای کشاورزان 

مزیت ســازی کنیــم دبیر کمیتــه نظارت برنامــه ملی الگوی 
کشــت در ادامه به مشــوق های کشــاورزان برای اجرای الگوی 
کشت نیز اشــاره کرد و گفت: بخشی از مشوق ها توسط وزارت 
جهادکشــاورزی در حال پیگیری اســت که امیدواریم به نتیجه 
برســد و ابلاغ شود. کشاورزان اگر رغبت به کاشت محصولی که  
به آنها پیشنهاد شــده نداشته باشند حق دارند زیرا آنها دیدگاه 
اقتصادی دارند و باید به آن توجه کنند. ما باید شــرایط لازم را 
برای آنها فراهم کنیم. اگر جایی توقع داریم که به جای کاشــت 
برخی از محصولات که استراتژیک نیستند مانند سبزی و صیفی 
به سمت کاشت محصولات اســتراتژیک مانند دانه های روغنی 
برویم باید برای کشــاورزان مزیت ســازی کنیم. اگر این اتفاق 
صورت نگیرد کشــاورز هم انگیزه ای ندارد. کشاورزان به افزایش 
بهره وری توجه کنند وی در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: 
توقع داریم کشاورزان بر افزایش بهره وری در همین محصولاتی 
کــه می کارند، تمرکز کنند. همچنیــن می توانند از فناوری ها و 
داده های نو نیز اســتفاده کنند که هزینه ای هم برای آنها ندارد 
زیرا معاونت آموزش و ترویــج تمام یافته های خود را به صورت 
رایگان در اختیار کشاورزان قرار می دهد. نیکویی در ادامه گفت: 
برای مثال کشاورز به کاشت یک رقم بومی سالهاست که عادت 
کرده اســت اما بخش تحقیقات رقم هایی را بیرون داده  که اگر 
به ســمت اســتفاده از آن ارقام بروند می تواننــد چند درصد بر 
عملکردشــان اضافه کننــد. یا مثلا می توانند با آرایش کاشــت 
بهره وری را بالا ببرند. مهم این اســت که کشــاورزان استفاده از 
حداقل منابع و به دســت آوردن حداکثر تولید را داشــته باشد. 
وی در پاســخ به اینکه گفته می شــود الگوی کشت گزینه های 
جایگزینی برای کاشــت ندارد،   گفت:اینگونه نیست که توصیه 
نکنیم و گزینه های پیشــنهادی نداشــته باشیم. مثلا کشاورزان 
در برخی مناطق علوفه ای کاشت می کنند که ما علوفه هایی کم 
آب بر را به آنها پیشنهاد داده ایم. دبیر کمیته نظارت برنامه ملی 
الگوی کشــت در پایان گفت: پورتال الگوی کشــت را با آدرس 
https://ncp.areeo.ac.ir تهیه کردیم که به تفکیک اســتانها اسناد 
الگوی کشــت وجود دارد و فعالان بخش کشاورزی می توانند با 

مراجعه به آن اطلاعات مورد نیاز خود را کسب کنند.

گمرک ایران در یک اقدام تســهیل گرایانه و با هدف شفاف سازی و انحصار زدایی، اختیار صدور مجوز ورود موقت ماشین آلات 
راه سازی و معدنی را به گمرکات اجرایی تفویض کرد. به گزارش ایلنا از گمرک ایران، موضوع تفویض اختیار ورود موقت ماده 50 
قانون امور گمرکی در راســتای تمرکز زدایی امور و تســهیل در تشریفات گمرکی و در اجرای بهبود فضای کسب و کار و صرفه 
جویی در وقت خدمت گیرندگان گمرک ایران، ورود موقت ماشــین آلات راه ســازی و معدنی به گمرکات اجرایی تفویض اختیار 
شــده اســت. بر اساس بخشنامه گمرک در این خصوص، صدور مجوز ورود موقت ماشین آلات راه سازی و معدنی در گمرکات اجرایی به مدت ۶ ماه با رعایت شرایط 
اعلامی دفتر مقررات صادرات و واردات که شامل بیل مکانیکی با قدرت بیش از ۳00 اسب بخار، لودر با قدرت بیش از ۳50 اسب بخار، بولدوزر با قدرت بیش از ۳۶0 
اســب بخار و دامپتراک با ظرفیت بیش از 100 تن با اخذ تضمین لازم امکان ورود موقت به کشــور را خواهند داشت.همچنین تمدید پروانه های ورود موقت ماشین 
آلات راه سازی و معدنی به مدت 1۸ ماه در فواصل ۶ ماهه امکان پذیر خواهد بود و صدور و تمدید در مجموع حداکثر تا سقف دو سال از تاریخ صدور پروانه با رعایت 

شرایطی امکان پذیر است.

ایســنا/گیلان مدیرعامل صندوق حمایت از توسعه بخش کشــاورزی گیلان گفت: اشتباه در محاسبه مصرف سرانه برنج، منجر به دپوی 
بخشی از برنج با کیفیت گیلان شد. رضوان انشیه در گفت و گو با ایسنا با بیان اینکه برای میزان واردات برنج خارجی به طور معمول میزان 

تولید و مقدار سرانه مصرف برنج محاسبه می شود تا در صورت نیاز به بیشتر از مقدار تولید، اقداماتی برای واردات انجام شود، اظهار کرد: محاسبه سرانه مصرف برنج درست نبود 
و این نادرســتی منجر به اجازه واردات برنج خارجی و آســیب به برنجکاران داخلی شد. وی افزود: واردات بی رویه برنج خارجی و افزایش قیمت برنج داخلی منجر به دپو شدن 
برنج با کیفیت گیلان شده است. انشیه ادامه داد: برنج داخلی گیلان به دلیل برخورداری از کیفیت بالا قیمتی بسیار بیشتر از برنج های پرمحصول مشابه در سایر استان ها دارد 
و باید در خرید تضمینی با قیمت بیشتر از کشاورزان خریداری شود. وی خاطرنشان کرد: مسئولین مربوطه از جمله سازمان جهاد کشاورزی استان و تعاون روستایی گیلان به 
گونه های مختلف برای حل بحران برنج های دپو شده ورود کرده اند و تلاش های مضاعفی را انجام داده اند اما در بازه زمانی باقی مانده پیداکردن مشتری کمی سخت است. 
انشیه با بیان اینکه رایزنی هایی با تعاون روستایی و مدیریت اتحادیه تعاون روستایی گیلان انجام شد و درخواستی هم از سوی سازمان کشاورزی از صندوق حمایت از توسعه 
بخش کشاورزی صورت گرفـت، خاطرنشان کرد: توانستیم ۳میلیارد تومان تسهیلات برای حل فروش برنج های دپو شده انجام دهیم و به این ترتیب ۳۳تن برنج خریداری شد.

صدور مجوز ورود موقت ماشین آلات راه سازی و 
معدنی به گمرکات اجرایی تفویض شد

مدیرعامل صندوق حمایت از توسعه بخش کشاورزی گیلان عنوان کرد:

دپوی برنج های با کیفیت گیلان نتیجه اشتباه در 
محاسبه میزان مصرف سرانه
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گزیده خبر

هزار صندوق امانات جدید در شعب منتخب بانک 
گردشگری ایجاد شد

بیش از 8000 صندوق امانات جدید شامل 800 صندوق بزرگ، 500 صندوق 
متوســط و 6700 صندوق کوچک در شعب منتخب بانک گردشگری در تهران 
و شهرســتان ها ایجاد شــده اســت.به گزارش روابط عمومی بانک گردشگری، 
صندوق های امانات بانک با هدف حفظ اسناد و دارایی های ارزشمند مشتریان از 
سال های گذشته در شعب منتخب بانک دایر شده و در خدمت مردم قرار گرفته 
اســت.در مجموع تعداد صندوق های امانات ایــن بانک حدود 13 هزار صندوق 
اســت که شــامل بیش از 10 هزار و 500 صندوق کوچک، بیش از یک هزار و 
200 صندوق متوسط و بیش از یک هزار و 200 صندوق بزرگ می شود.در حال 
حاضر 11 شعبه منتخب بانک گردشگری در تهران و شهرستان ها، صندوق های 
امانات خود را به مشتریان و متقاضیان اجاره می دهند.صندوق های امانات بانک 
گردشگری در شرایط امروز بهترین راه برای حفظ اسناد ارزشمند و سرمایه های 
مردم است.شــرایط اســتفاده از صندوق امانات بانک گردشگری برای همه افراد 
یکسان و مدت اجاره این صندوق ها یک ساله است و تمدید آن منوط به موافقت 
بانک خواهد بود. زمان استفاده از صندوق امانات بانک نیز فقط در ساعات اداری 
میسر است.از جمله مزایا و ویژگی های صندوق امانات بانک گردشگری می توان 
به قیمت مناسب برای ودیعه سالیانه و اجاره بهای ماهانه،  ابعاد مختلف صندوق ها 
متناســب با نیاز مشــتریان،  امنیت خاطر از نگهداری مناسب و ایمن سرمایه و 
اشــیای قیمتی، عدم نیــاز به در اختیار قراردادن محتویــات صندوق به بانک و 
ایمنی در برابر آتش سوزی، سرقت و غیره اشاره کرد.در حال حاضر امکان اجاره 
صندوق امانات از طریق مراجعه حضوری به شعب فراهم شده و به صورت آنلاین 
و غیرحضوری، از طریق اپلیکیشن TOBANK ) شعبه مجازی بانک گردشگری( 
به نشانی tobank.ir امکان پذیر است.متقاضیان به منظور دریافت اطلاعات بیشتر 
به شعب بانک گردشگری و وب سایت بانک به نشانی Tourismbank.ir مراجعه و 

یا با شماره تلفن 23950 تماس حاصل کنند.
فتحعلی در سفر به منطقه جنوب شرق کشور مطرح کرد:

راه اندازی بازارگاه »سیمارت« به عنوان دومین 
محصول سرزمین هوشمند سینا

مدیرعامل بانک سینا گفت: بازارگاه »سیمارت« به عنوان دومین محصول سرزمین 
هوشمند ســینا راه اندازی شده است.به گزارش روابط عمومی بانک سینا، غلامرضا 
فتحعلی در جمع رؤســای شــعب منطقه جنوب شرق کشــور، معاونان و مدیران 
این بانک، حرکت در مســیر تحول دیجیتال در صنعت بانکی را امری گریزناپذیر 
برشــمرد و اذعان داشت: بانک ســینا پس از ارائه اپلیکیشن »سیبانک« به عنوان 
نخستین محصول بانکداری پلتفرمی خود، در شــرایط کنونی از طریق راه اندازی 
بازارگاه »سیمارت« در مسیر توسعه بانکداری دیجیتال گام جدیدی برداشته است.

مدیرعامل بانک سینا در ادامه ضمن تبیین ابعاد طرح راهبردی کسب و کار در افق 
چشم انداز سه ساله این بانک افزود: بانک سینا از سال گذشته حرکت به سمت تحول 
دیجیتال را ســرلوحه اقدامات خود قرار داده و پیشبرد طرح راهبردی کسب وکار 
منوط به بهره برداری مطلوب از بانکداری دیجیتال است.وی گفت: بر اساس برنامه ها 
و رویکردهای آینده نگر، به دنبال توسعه سرزمین هوشمند سینا هستیم و در این 
راستا با راه اندازی بازارگاه »سیمارت« به عنوان بخشی از اکو سیستم دیجیتال بانک 
سینا، ارائه خدمات مطلوب و ارزش آفرین به گروه های مشتریان در دستور کار قرار 
گرفته است.فتحعلی در ادامه به تشریح شاخص های عملکردی بانک سینا در سال 
گذشته پرداخت و بر ضرورت تحقق اهداف ترسیم شده در سال جاری تأکید کرد.

فعالان اقتصادی پیشنهاد دهند:
نظرخواهی نرخ جدید سود حساب های ارزی بانک 

توسعه صادرات ایران
بانک توسعه صادرات ایران پیش از اعلام نرخ جدید سود حساب های سپرده 
مدت  دار ارزی خود از فعالان اقتصادی خواست تا نسبت به موضوع مذکور 
اعلام نظر نمایند.به گزارش روابط عمومی بانک توسعه صادرات ایران، از آنجا 
که مطابق با "مواد 24 و 30 قانون بهبود مســتمر محیط کسب و کار"دولت 
و دســتگاه های اجرایی مکلفند به منظور شفاف سازی سیاست ها و برنامه 
های اقتصادی و ایجاد ثبات و امنیت اقتصادی و ســرمایه گذاری، هرگونه 
تغییر سیاست ها، مقررات و رویه های اقتصادی را در زمان مقتضی قبل از 
اجراء، از طریق رسانه های گروهی به اطلاع عمومی برسانند، این بانک طی 
اطلاعیه ای با اعلام تصمیمات هیات مدیره مبنی بر تغییر نرخ سود حساب 
های سپرده مدت دار ارزی شش ماهه و یکساله خود، از عموم مردم و فعالان 
اقتصادی و تشکل ها درخواست کرد تا از تاریخ انتشار این اطلاعیه به مدت 
یــک هفته، نظرات خود را از طریق تماس با شــماره تلفن 81920 داخلی 

13614، اداره کل روابط عمومی بانک توسعه صادرات ایران اعلام فرمایند.
بانک صادرات ایران بر محور رعایت قانون و 

مقررات، »در خدمت مردم« است
سید ضیاء ایمانی، مدیرعامل بانک:

بانک صادرات ایران با پیگیری راهبردهای عملیاتی در سال 1402، سیاست ها و برنامه های 
خود برای اصلاح ســاختارها، نقش آفرینی در رشــد اقتصادی، ارزش آفرینی پایدار، رعایت 
دقیق مقررات پولی و بانکی و پاســخ گویی به نیازهای مشتریان و مردم را با جدیت دنبال 
می کند.به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، سیدضیاء ایمانی، مدیرعامل این بانک 
بــا بیان این مطلب، افزود: مأموریت بانک صادرات ایران ارائه خدمات جامع و متنوع بانکی 
و مالی به عموم جامعه با بهره گیری از بسترهای فن آوری اطلاعات با تاکید بر ارزش آفرینی 
پایدار برای ذی نفعان، نقش آفرینی در رشد اقتصادی و توسعه صادرات کشور و حضور مؤثر 
در بازارهای ملی و بین المللی اســت و این مأموریت از طریق عملیاتی کردن سیاست ها و 
راهبردهای مدون در ســال جاری انجام خواهد شد.وی با قدردانی از تلاش کارکنان برای 
موفقیت بانک در رعایت مقررات و دســتورالعمل های بانک مرکزی از جمله رعایت دقیق 
نرخ سود مصوب شورای پول و اعتبار و تلاش برای پرهیز از اضافه برداشت و در عین حال 
ارائه خدمات صادقانه به مردم، در تشــریح سیاست های محوری بانک، افزود: سیاست های 
کلان بانک صادرات ایران در بخش های توســعه سهم از بازار، مدیریت هزینه ها با تاکید بر 
کاهش بهای تمام شده پول، مدیریت و کنترل مطالبات غیرجاری، پرهیز از اضافه برداشت، 
متوازن ســازی مصارف، تحول دیجیتال و از جمله راه اندازی نئوبانک برای دســتیابی به 

بهترین جایگاه در نظام بانکی و خدمت بیشتر به مردم در دستور کار است.

سرعت گرفتن ایجاد زیرساخت ها با هدف تسریع در 
بهره برداری از پروژه ها

معــاون توســعه و زیرســاخت 
منطقــه ویژه اقتصــادی صنایع 
معدنی و فلــزی خلیج فارس به 
تشــریح روند ایجاد زیرساخت ها 
در سایت توسعه ی این منطقه ی 
عظیم اقتصادی در بهار امســال 
پرداخــت و گفت: ایــن فرآیند 
سبب تســریع در بهره برداری از 
پروژه های جانمایی شده خواهد شد.به گزارش روابط عمومی منطقه ویژه اقتصادی 
خلیج فارس، »بازیار بهمن نژاد« ضمن اشــاره بــه افزایش حجم اقدامات اجرایی 
و ســرعت گرفتن روند پیشرفت در سایت توسعه در ســه ماهه ی نخست امسال، 
گفت: ســایت توسعه به دو بخش شرقی و غربی تقسیم می شود و در شرایط فعلی 
تمرکز ما بر تأمین زیرســاخت های بخش شرقی اســت.وی بیان داشت: آب، برق، 
گاز و معابر از نیازهای اساســی این بخش اســت که آب موردنیاز از سوی شرکت 
توســعه و تأمین زیرساخت خلیج فارس تأمین می شود که در همین راستا مخازن 
ذخیره آب صنعتی را نیز جانمایی کرده ایم.معاون توسعه و زیرساخت منطقه ویژه 
اقتصــادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس ادامه داد: یک ایســتگاه گازی 400 
هزار مترمکعبی نیز برای بخش شرقی در نظر گرفته شده که قرار است نه تنها گاز 
موردنیاز صنایع مســتقر در این بخش کــه گاز موردنیاز نیروگاهی را که در آینده 
احداث خواهد شد، تأمین می کند.وی اظهار داشت: در خصوص این ایستگاه اسناد 
تهیه و مناقصه آن برگزار شده است و ما در حال بررسی پاکت های مناقصه و انتخاب 
پیمانکار هســتیم.بهمن نژاد اضافه کرد: در خصوص معابر شرقی سایت توسعه نیز 
پل روگذر از ســایت شمالی به سایت توسعه در حال اجراست و معابر 1، 2، 3، 4، 
5 و »تعریض« قسمت های مختلف بخش شرقی سایت توسعه را به یکدیگر متصل 
می کنــد که این پروژه ها در قالــب دو مناقصه مختلف در حال پیگیری، طراحی و 
اجراست.از وی در خصوص چرایی انتخاب دو پیمانکار و شکستن مبلغ مناقصه معابر 
پرسیدیم که پاسخ داد: به دلیل بار مالی و حجم گسترده کار این تصمیم را گرفتیم 
تا سرعت را بیشتر کنیم و ریسک مشکلات احتمالی نیز کاهش یابد.معاون توسعه 
و زیرساخت منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس تشریح کرد: 
به هرکدام از این مناقصه ها به صورت تقریبی 300 میلیارد تومان بودجه اختصاص 
یافته است که با تعدیل احتمالاً به 450 میلیارد تومان خواهد رسید.وی به موضوع 
برق رســانی به این سایت نیز اشاره کرد و افزود: برای رساندن برق به سایت توسعه 
نیازمند ایجاد برخی تغییرات و اجرای برخی الزامات در ســایت شــمالی هستیم؛ 
به عنوان مثال برای نیروگاه شــرکت فولاد کاوه در ســایت شمالی یک پست برق 
طراحی کرده ایم که بودجه موردنیاز در حدود یک هزار و 300 میلیارد تومان برآورد 

شده و در فرآیند برگزاری مناقصه است.

محبوب ترین ارزهای دیجیتال کدامند؟
تحقیق جدید، محبوب ترین ارزهای رمزنگاری شده کنونی را معرفی 
کرد. به گزارش ایسنا به نقل از کریپتوکارنسی، نتایج تحقیق جدید 
نشان داده است که بیت کوین محبوب ترین ارز رمزنگاری شده در 
آمریکاســت و در حال حاضر میم کوین ها نیز محبوبیت بیشتری 
پیدا می کنند. این مطالعه که توســط CryptoBetting انجام شد، از 
داده های حجم جســتجو برای تجزیه و تحلیل و مقایسه ارزهای 
دیجیتال مختلف از 100 ارز دیجیتال برتر )بر اســاس ارزش بازار( 
استفاده و مشخص کرد که کدامیک از ارزهای دیجیتال بیشترین 
جســتجو را در آمریکا دارند. بیت کوین با یک میلیون و 910 هزار 
جســتجوی ماهانه رتبه اول را کسب کرد. بیت کوین محبوب ترین 
ارز رمزنگاری شده در آمریکاست و اولین ارز دیجیتال غیرمتمرکز 
بود و در سال های اخیر محبوبیت زیادی در سراسر جهان به دست 
آورده است. شــیبا اینو با 484 هزار جستجوی ماهانه رتبه دوم را 
دارد. شیبا اینو به دلیل برندسازی منحصر به فرد و جامعه مشتاق 
خود، محبوبیت زیادی در دنیای ارزهای دیجیتال به دست آورده 
است. شیبا اینو یک ارز دیجیتال غیرمتمرکز و مبتنی بر جامعه از 
نژاد سگ ژاپنی، شیبا اینو الهام گرفته شده است و از طریق شباهت 
خود به میم »دوج« به شهرت رسید. سکه شیبا اینو به دلیل قیمت 
پایین و عرضه زیاد در گردش خود متمایز و این موارد آن را به یک 
گزینه سرمایه گذاری در دسترس برای بسیاری از افراد تبدیل کرده 
اســت. دوج کوین با 280 هزار جستجوی ماهانه در جایگاه سوم 
قــرار دارد. دوج  کوین یکی از ســکه های میم اصلی و جذابیت آن 
در سادگی و در دسترس بودن آن نهفته است و جامعه متنوعی از 
حامیان را جذب می کند همچنین چهره های با نفوذ و افراد مشهوری 
اغلــب آن را در پلتفرم های رســانه های اجتماعی تایید می کنند، 
ایلان ماسک یکی از بزرگ ترین نام هایی است که از کریپتو حمایت 
می کند. اتریوم با 238 جستجوی ماهانه در رتبه چهارم قرار دارد. 
اتریوم یک پلتفرم بلاک چین غیرمتمرکز به دلیل عملکرد قرارداد 
هوشمند خود مشهور است و به توسعه دهندگان اجازه می دهد تا 
برنامه های غیرمتمرکز )DApps( ایجاد و استقرار کنند. محبوبیت 
آن از عوامل مختلفی ناشی می شود؛ ابتدا، اتریوم مفهوم بلاک چین 
قابل برنامه ریزی را معرفی کرد و به توســعه دهندگان این امکان را 

داد تــا برنامه های کاربردی و دارایی هــای دیجیتالی نوآورانه را بر 
روی پلتفرم خود بسازند. این انعطاف پذیری و تطبیق پذیری جامعه 
وسیعی از توسعه دهندگان، کارآفرینان و سرمایه گذاران را به خود 
جذب کرده اســت و اکوسیستم پر جنب و جوشــی از پروژه ها و 
خدمات را تقویت می کند. علاوه بر این، ارز دیجیتال بومی اتریوم، 
اتر )ETH(، یکی از بزرگترین و شناخته شده ترین ارزهای رمزنگاری 
شــده نه تنها در آمریکا بلکه در سطح جهان است. کاردانو با 118 
هزار جستجوی ماهانه در مقام پنجم است. کاردانو به دلیل فناوری 
نوآورانه و رویکرد علمی خود شناخته شده و توجه سرمایه گذاران 
و علاقه منــدان را به خود جلب کرده اســت. بعد از آنها به ترتیب 
ریپل با 92 هزار جســتجوی ماهانه، یونی سواپ با 87 هزار، پپه با 

85 هزار، ســولانا با 76 هزار و ترون با 75 هزار جستجوی ماهانه 
قرار گرفتند. یکی از سخنگویان این موسسه اظهار کرد: »در دنیای 
دیجیتالی شده فزاینده، رمزارز به عنوان گواهی بر تمایل انسان به 
آزادی مالــی و نوآوری های فناوری ظهور کرده اســت. محبوبیت 
فزاینده آن در توانایی آن در فراتر رفتن از مرزها و توانمندســازی 
افراد برای کنترل امور مالی خود نهفته است«. مجموع ارزش بازار 
جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر 1.21 تریلیون دلار برآورد 
می شود که این رقم نســبت به روز قبل  3.45 درصد کمتر شده 
اســت. در حال حاضر 48.52  درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در 
اختیار بیت کوین بوده که در یک روز 0.11 درصد کاهش داشــته 
است. حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در 24 ساعت گذشته 51.73 

میلیارد دلار است که 22.85 درصد کاهش داشته است. حجم کل 
در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر 4.37 میلیارد دلار اســت 
که 8.45 درصد از کل حجم 24 ساعته بازار ارزهای دیجیتال بوده 
و حجم تمام سکه های پایدار اکنون 46.28 میلیارد دلار است که 
89.45 درصد از کل حجم 24 ســاعته بــازار ارزهای دیجیتال را 
تشــکیل می دهد. به روزرسانی قیمت ارزهای دیجیتالی )تا ساعت 
07:30 دقیقه به وقت شرقی(. این رده حاوی تغییرات قیمتی 10 
ارز دیجیتالی بزرگ از نظر ارزش بازار است. 1- بیت کوین. قیمت: 
30 هزار و 304.75 دلار. تغییرات قیمتی 24 ساعت گذشته: 3.70 
درصد کاهش. تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: 0.07 درصد افزایش 
2- اتریــوم. قیمت: 1931.25 دلار . تغییرات قیمتی 24 ســاعت 
گذشــته: 3.92 درصد کاهش . تغییــرات قیمتی یک هفته اخیر: 
3.60 درصد افزایش 3- تتر. قیمت: 1.00 دلار.تغییرات قیمتی 24 
ساعت گذشــته: 0.01 درصد افزایش . تغییرات قیمتی یک هفته 
اخیر: 0.00 درصد افزایش 4- بایننس کوین. قیمت: 248.69 دلار. 
تغییرات قیمتی 24 ساعت گذشته: 4.52 درصد کاهش. تغییرات 
قیمتی یک هفته اخیر:  5.68 درصد افزایش 5- یو اس دی کوین. 
قیمت: 1.00 دلار. تغییرات قیمتی 24 ساعت گذشته: 0.03 درصد 
افزایش. تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: 0.00 درصد افزایش 6-  
ریپل. قیمت: 0.7213 دلار. تغییرات قیمتی 24 ســاعت گذشته: 
7.79  درصد کاهش. تغییرات قیمتی یک هفته اخیر 54.34 درصد 
افزایش. 7-  کاردانو. قیمــت: 0.3272 دلار. تغییرات قیمتی 24 
ساعت گذشــته: 9.56 درصد کاهش. تغییرات قیمتی یک هفته 
اخیر: 15.44 درصد افزایش 8 - دوج کوین. قیمت: 0.06816 دلار. 
تغییرات قیمتی 24 ساعت گذشته: 3.82 درصد کاهش. تغییرات 
قیمتی یک هفته اخیر: 4.60 درصد افزایش 9-  ســولانا. قیمت: 
27.24 دلار. تغییرات قیمتی 24 ســاعت گذشــته: 4.90 درصد 
کاهــش. تغییرات قیمتی یک هفته اخیــر: 25.46 درصد افزایش 
10 - پولکا دوت. قیمت: 5.41 دلار. تغییرات قیمتی 24 ســاعت 
گذشته: 4.56 درصد کاهش. تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: 5.16 

درصد افزایش

در دهمین جشــنواره برنــد محبوب مصرف کنندگان، با انتخاب مســتقیم 
مردمی؛

 بانک پاسارگاد برای سومین بار پیاپی به عنوان 
محبوب ترین نام تجاری صنعت بانکی کشور در تمام 

گروه های بانکی انتخاب شد
.در دهمیــن جشــنواره برنــد 
محبــوب مصرف کننــدگان، با 
انتخاب مســتقیم مردمی؛ بانک 
پاســارگاد بــرای ســومین بار 
پیاپــی به عنــوان محبوب ترین 
بانکی کشور  ر نام تجاری صنعت  د
انتخاب  بانکی  گروه هــای  تمام 

شد.بانک پاســارگاد در دهمین جشــنواره برند محبوب مصرف کنندگان با 
کسب موفقیت در هر ســه گروه خدمات بانکی به عنوان محبوب ترین برند 
بانکی کشور معرفی شد.به گزارش روابط عمومی بانک پاسارگاد، این بانک که 
همواره خدمت به مشــتریان را افتخار خود دانسته و با گذر از شعار "حق با 
مشتری است" و تحقق باور "مشتری ذات بانک است"، احترام به مشتریان و 
رضایت ایشــان را الگوی عمل خود قرار داده است، با انتخاب مستقیم مردم 
عزیز کشــورمان در تمام گروه های بانکی شامل "بانکداری اینترنتی"، "همراه 
بانک" و "خدمات بانکی حضوری"، عنوان محبوب ترین نام تجاری بانکی را به 
خود اختصاص داد که این امر مهر تأییدی بر رضایت و اعتماد مشــتریان به 
بانک پاسارگاد است.لازم به ذکر است جشنواره برند محبوب هرساله توسط 
انجمن حمایت از مصرف کنندگان به عنوان گسترده ترین نظرسنجی مردمی 
در زمینه محبوبیت برندها، بستری برای شناسایی نام های تجاری محبوب را 
فراهم نموده اســت تا ضمن شناسایی برندهای خوشنام ایرانی توسط مردم، 
زمینه تقدیر از آن ها  را فراهم آورد. در این جشنواره، مصرف کنندگان به عنوان 
مهم ترین تصمیم گیران و داوران انتخاب برندهای محبوب مشــارکت دارند 
و بر اســاس تجربه خود در اســتفاده از کالاها و خدمات نسبت به انتخاب 
برنــد محبوب خود اقدام و اظهارنظر می کنند.در مراســم اختتامیه دهمین 
دوره این جشنواره که در تاریخ 21تیرماه1402 در محل سالن همایش های 
صداوســیما برگزار گردید، علاوه بر اینکه بانک پاســارگاد به عنوان رتبه اول 
گروه هــای "همراه بانک"، "بانکداری اینترنتی" و "خدمات بانکداری حضوری" 
موفق به کسب تندیس زرین شد، سایر شرکت های گروه پاسارگاد نیز خوش 
درخشیدند که از آن جمله می توان به شرکت "پرداخت الکترونیک پاسارگاد" 
در گروه شــرکت های پرداخــت، نرم افزار "پی پاد" در گروه اپلیکیشــن های 
پرداخت و "بیمه پاسارگاد" در گروه بیمه اشاره کرد که در گروه های تخصصی 

ذکر شده موفق به کسب جایگاه محبوب ترین نام تجاری شدند.

بانک توســعه تعاون میزبان مدیران ارشــد بانک های دولتی در حوزه سرمایه 
انسانی

سومین جلسه هم اندیشی مدیران ارشد بانک های 
دولتی در حوزه سرمایه انسانی به میزبانی بانک توسعه 

تعاون برگزار شد
محمدجعفر ایرانی عضو هیات مدیره بانک توســعه تعاون در این جلسه اظهار 
داشــت: سرمایه انســانی مهم ترین عامل پیشــرفت نظام بانکی در حوزه های 
بانکداری الکترونیک و تحول دیجیتال است.وی افزود: مدیریت بهینه سرمایه 
انسانی و استفاده مؤثر از استعدادها و تخصص سرمایه انسانی و نخبگان می تواند 
بانک ها را در وضعیت مناســب ارائه خدمات به عمــوم جامعه قرار دهد.ایرانی 
تأکید کرد: نظام بانکی از مهم ترین بخش های اقتصادی کشــور اســت که با 
ظهور تکنولوژی های جدید به عنوان مهم ترین استفاده کننده آن تکنولوژی و 
فناوری مطرح می شود و همکاران بانکی همواره خود را با جدیدترین فرآیندها 
و روش ها تطبیق می دهند و ســرمایه انســانی متخصص بانک همواره خود را 
نیازمند آموزش ها، مطالعات و هم اندیشی می بینند تا مجموعه بانک و جامعه از 
منافع ارتقای سطح فناوری بانکی بهره مند شوند.این مقام بانکی گفت: بانک ها 
مهم ترین رکن تأمین مالی اقتصاد کشــور هستند و بسیاری از پروژه های مهم 
عمرانی، تولیدی و اقتصادی مناطق سراســر کشــور با حمایت شــبکه بانکی 
راه اندازی می شود و در چنین شرایطی ضرورت دارد نگاه عموم جامعه به قشر 
فرهیخته و ارزشمند شــبکه بانکی کشور نگاه واقع گرایانه و فارغ از جنبه های 

احساسی باشد.
کسب رتبه برتر بانک سپه در تعداد تراکنش های شبکه 

پرداخت در خردادماه  سال جاری
بانک ســپه براساس گزارش ماهانه اقتصادی شــبکه شاپرک، موفق به کسب 
بیشــترین سهم از بازار تراکنش های شبکه بانکی و نیز کسب رتبه نخست در 
تعداد تراکنش های کارتخوان فروشــگاهی در خردادماه سال جاری شد. بانک 
سپه براساس گزارش ماهانه اقتصادی شبکه شاپرک، موفق به کسب بیشترین 
ســهم از بازار تراکنش های شــبکه بانکی و نیز کســب رتبه نخست در تعداد 
تراکنش های کارتخوان فروشــگاهی در خردادماه ســال جاری شد.به گزارش 
پایگاه اطلاع رســانی بانک سپه، این بانک با اختصاص 17.37 درصد، بیشترین 
سهم بازار تعدادی تراکنش های شبکه بانکی و نیز با کسب 18.61 درصد از کل 
تعداد تراکنش های ابزار کارتخوان فروشــگاهی، در جایگاه نخست قرار گرفت.

براساس این گزارش، بانک سپه با کسب سهم 11.29 درصدی جزو بانک های 
برتر با بیشترین سهم از تعداد کارت های بانکی تراکنش دار در شبکه پرداخت 
قرار گرفت و موفق به کســب بیشترین اختلاف مثبت در تعداد تراکنش های 

مورد پذیرش شد.

معاون وزیر اقتصاد گفت: اگر شــرایط امروز را با زمســتان سال گذشته مقایسه کنیم کاملا مشخص است که مردم انتظار جهش 
قیمت ها را ندارند. مردم دیگر انتظار جهش قیمت ها را ندارند/برقراری ثبات در تمام بازارها محسوس است/انتظارات تورمی کنترل 
شد. علی روحانی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا درباره افزایش رسمی قیمت ها به ویژه اقلام مصرفی در ابتدای سالی که به 
عنوان ســال مهار تورم مطرح شــده و در پاسخ به این سوال که آیا این افزایش قیمت های تایید شده مانع از مهار تورم نمی شوند، 
اظهار داشت: سیاست مهار تورم قرار نیست مخل تولید شود، در شرایطی که قیمت نهاده های تولید در حال افزایش است، اگر قرار 
باشد قیمت محصول را ثابت نگه داریم، تولیدکننده ورشکست و رشد تولید متوقف می شود. وی ادامه داد: مهار تورم به معنای تثبیت تمام قیمت ها نیست به این معنا 
است که نرخ تورم را به تدریج کاهشی کنیم.  معاون وزیر اقتصاد با تاکید بر اینکه مسیر کنترل تورم از مسیر کنترل قیمت ها نیست، گفت: کنترل تورم از مسیر رفع 
ناترازی هایی است که منجر به تورم می شود و باید ناترازی بودجه و بانک ها را برطرف کنیم و این موارد هستند که می توانند تورم را به صورت پایدار کنترل کنند وگرنه 
قیمت گذاری موضوعی است که اتفاقا به ضد خودش تبدیل می شود چراکه با این اقدام بنگاه ها ناتراز شده و ورشکست می شوند و در نهایت تولید کاهش پیدا می کند، 
در این شــرایط قیمت کالا در بازار افزایش پیدا می کند و باید یکســری بنگاه ورشکسته را هم جمع کنیم. وی افزود: بنابراین قیمت گذاری، راه کنترل تورم نیست که 
بگوییم افزایش رسمی قیمت تعدادی از اقلام و کالاها با سیاست مهار تورم تناقض دارد.  روحانی درباره ملموس شدن بهبود شاخص های اقتصادی و کاهش نرخ تورم 

در معیشت و زندگی مردم اظهار داشت: اینکه تقریبا ثباتی در تمام بازارها ایجاد شده کاملا محسوس است. 

گمرک ایران در بخشــنامه مهمی تســهیلات جدید گمرک برای ورود موقت خودرو های سواری به کشور را اعلام کرد. کد خبر : 
152916 به گزارش ایبِنا، بخشنامه جدید گمرک با هدف حمایت از گردشگران و سرمایه گذاران خارجی، ایرانیان مقیم خارج از 
کشور، مسافران غیر مقیم ایران و ساکنان مناطق آزاد به گمرکات کشور ابلاغ و بر این اساس تسهیلات جدیدی برای ورود موقت 
خودروی سواری گردشگران و سرمایه گذاران خارجی ارائه خواهد شد. بر اساس این بخشنامه متقاضیان مشمول این تسهیلات 

می توانند به مدت پنج ماه خودروی ســواری را به شــیوه ورود موقت وارد کشــور کنند. پیش از این مدت زمان یاد شده فقط دو ماه بود و در صورت امکان و موافقت 
گمرک سه ماه دیگر نیز تمدید می شد، اما با تعیین سقف زمان قانونی تعیین شده از ابتدا ضمن از بین رفتن حاشیه فساد احتمالی، هم اکنون متقاضیان در بدو ورود 
به کشــور می توانند از تســهیلات 5 ماهه ورود موقت خودرو به کشور استفاده کنند. همچنین با ابلاغ این بخشنامه محدودیت کشور ها نیز که قبلًا شامل کشور های 
خاصی می شد، برداشته شده است. بر اساس بخشنامه یاد شده در راستای تکریم هموطنان مقیم خارج از کشور، حمایت از صنعت گردشگری، تمرکز زدایی، تسهیل 
در تشــریفات گمرک و صرفه جویی در وقت خدمت گیرندگان گمرک، اختیارات صدور مجوز ورود موقت تردد و یا تمدید مهلت تردد خودرو های ورود موقت تحت 
صحابت پروانه گمرکی، کارنه دو پاساژ تریپتیک و دیپتیک، با رعایت کامل مفاد مندرجات مواد 50 و 78 قانون امور گمرکی و 72، 80، 142 و 144 آئین نامه اجرایی 

به شرح جدول پیوست جهت اقدام به گمرکات سراسر کشور ابلاغ شده است.

معاون وزیر اقتصاد :

برقراری ثبات در تمام بازارها محسوس است
با هدف حمایت از سرمایه گذاران خارجی؛

تسهیلات جدید گمرک برای ورود موقت خودروی سواری اعلام شد
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گزیده خبر
حمله ارتش رژیم صهیونیستی با گاز اشک آور و بمب صوتی به خبرنگاران در جنوب لبنان

ارتش رژیم صهیونیستی امروز)شنبه( با گاز اشک آور به هیئتی از اصحاب رسانه در منطقه 
مزارع شــبعا در جنوب لبنان حمله کرد. به گزارش ایســنا، به نقل از شبکه خبری روسیا 
الیوم، ارتش رژیم صهیونیســتی به هیئتی از اصحاب رسانه که به همراه قاسم هاشم، عضو 
فراکسیون توســعه و آزادی در پارلمان لبنان به منطقه مزارع شبعا در جنوب لبنان رفته 

بودند، گار اشک آور شلیک کرد.

گسترش اختلاف نظرها میان آمریکا و رژیم صهیونیستی و سناریوهای پیش رو
اختلافات میان رژیم صهیونیستی و آمریکا اخیرا گسترش یافته 
و این امر سناریوهای متعددی را پیش روی این روابط قرار داده 
اســت. رســانه های غربی و عبری زبان نیز اخیرا به این مساله 
پرداختند که وخامــت و تنش موجود در روابط میان تل آویو و 
واشنگتن به حدی رسیده که آمریکا با فاصله گرفتن ارزش ها و 
منافع دو طرف از یکدیگر، شــروع به ارزیابی مجدد این روابط 
کرده اســت. به گزارش ایســنا، به نقل از سایت شبکه خبری 
المیادین، در شرایطی که رســانه های غربی به طور پیوسته از 
روابط آمریکا و رژیم صهیونیستی و اختلاف نظرهای عمیق میان 
دولــت بایدن و کابینه نتانیاهو صحبت می کردند، رســانه های 
عبــری زبان در ابتدا تلاش کردند با تاکید بر اینکه تنشــی در 
روابط مشترک وجود نداشته و موضوع تنها اختلاف در رویکردها 
اســت، از شــدت این خبرها بکاهند. اما این رسانه ها با افزایش 
اختلاف نظرها میان دو طرف درباره بیشــتر مســائل داخلی، 
منطقه ای و بین المللی اکنون رویکرد متفاوتی را در این رابطه در 
پیش گرفته اند و به این موضوع اشاره دارند که روابط با آمریکا در 
ظاهر عادی است؛ اما در پس پرده اختلاف نظرهای عمیقی وجود 
دارد که می تواند شرایط را برای بازگشت به گذشته غیر ممکن 
کند.  سفر اسحاق هرتزوگ، رئیس رژیم صهیونیستی به آمریکا 
که قرار است سه شنبه برای دیدار با بایدن انجام شود، در میان 
اختلاف نظرهای عمیق میان هرتزوگ و نتانیاهو که رسانه های 
عبــری زبان آن را یکی از چالش ها برای نتانیاهو دانســتند، بر 
شدت این اختلافات می افزاید. توماس فریدمن، مسؤول بخش 

نظرات روزنامه نیویورک تایمز آمریــکا در جدیدترین گزارش 
درباره تحولات این اختلافات نوشــت، صحبت هایی که درباره 
تعارض ارزش هــا و منافع آمریکا و رژیم صهیونیســتی وجود 
دارد، در واقع حاکی از اختلاف نظر در رویکردهای دیپلماتیک 
دو طرف اســت نــه همکاری های نظامــی و اطلاعاتی، بر این 

اساس نشــانه های این اختلافنظر در پرونده های مختلف کجا 
نمایان شده اســت؟ ۱- پرونده شهرک سازی ها صحبت درباره 
اختلاف نظرهــا در روابط آمریکا و رژیم صهیونیســتی با روی 
ریاســت نتانیاهو بر کابینه در نوامبر گذشته نمایان شد و پس 
از آنکــه نتانیاهو یــک کابینه از احزاب افراطی را در دســامبر 

تشکیل داد که یکی از افراطی ترین کابینه های تاریخ این رژیم 
محسوب می شود، صحبت درباره آن در رسانه ها گسترش یافت. 
از دیگر مواردی که بر شدت تنش ها میان دولت بایدن و کابینه 
نتانیاهو افزود، اقدام نتانیاهو در لغو قانون انفصال بود که امکان 
بازگشــت به شهرک ها را برای شهرک نشین ها فراهم کرده و به 
کانون های شهرک ســازی در کرانه دختری اشغالی مشروعیت 
بخشــید، همچنین او قانونی را به تصویب رساند که بر اساس 
آن روند تصویب شــهرک ها از شش مرحله به دو مرحله رسید 
و در نتیجه آن واشــنگتن در اقدامی غیر عادی و بسیار نادر در 
روابط دو طرف، مایک هرتزوگ، سفیر رژیم صهیونیستی را برای 
اعلام مراتب اعتراض خود به این قانون احضار کرد. طبق گزارش 
فریدمن در نیویورک تایمز که به بررسی نتایج حمایت آمریکا از 
این تحولات پرداخت، طبیعتا اعتراض آمریکا به این موضوع تنها 
برای محکومیت اشغال مستمر مناطق فلسطینی که همواره از 
حمایت آمریکا برخوردار بوده، انجام نشــد بلکه این اعتراض در 
راستای حفظ آبروی آمریکا در نهادها و محافل بین المللی انجام 
شــد که در آنها از این ایده دفاع می کند که رژیم صهیونیستی 
کرانه باختری را به طور موقت به اشغال درآورده و مرتکب هیچ 
گونه آپارتایدی در آنجا نمی شود، این در حالی است که کابینه 
رژیم صهیونیستی آشکارا اعلام کرد قصد الحاق کرانه باختری 
را داشته و به دو تن از تندروترین حامیان الحاق یعنی بتسلئیل 
اسموتریچ و ایتامار بن گویر اختیارات امنیتی و مالی گسترده ای 

را داد.

در حالیکه دولت رژیم صهیونیستی اعتراف کرد که در چارچوب طرحی برای تقویت و ساماندهی به تشکیلات خودگردان فلسطین 
جهت مقابله با گروه های مقاومت در کرانه باختری اشــغالی، به تشکیلات خودگردان اجازه فعالیت امنیتی در این منطقه را داد، 
رام الله بازداشت هایی را که از ابتدای سال جاری میلادی آغاز کرده بود و پس از حمله رژیم صهیونیستی به اردوگاه جنین به سرعت 
آنها را افزایش داده بود، تقویت کرد. به گزارش ایسنا، به نوشته روزنامه الاخبار چاپ لبنان، طبق اظهارات برخی منابع امنیتی در 
تشکیلات خودگردان فلسطین،  تشکیلات طی روزهای آتی همزمان با اعمال اقداماتی برای ممانعت از تیراندازی به سمت نیروهای 
اشــغالگر از شــهر و اردوگاه جنین، بازداشت های گسترده ای را علیه اعضای محور مقاومت در منطقه شمال کرانه باختری و به صورت مشخص در منطقه جنین آغاز 
خواهد کرد. این اقدامات در چارچوب طرحی انجام می شود که به تازگی با هدف جلوگیری از افزایش قدرت مقاومت در کرانه باختری، کنترل جنبش حماس بر این 
منطقه و جلوگیری از فروپاشی تشکیلات خودگردان، مورد توافق تشکیلات، دولت رژیم اشغالگر و برخی طرف های منطقه ای قرار گرفت. در راستای تایید اطلاعاتی که 
روزنامه الاخبار از طرحی برای کنترل بر جنین منتشر کرد، سفر محمود عباس، رئیس تشکیلات خودگردان فلسطین به این شهر اولین گام اول این طرح بود که شامل 
تقویت حضور و کنترل دستگاه های امنیتی و بازداشت نیروهای دو جنبش حماس و جهاد اسلامی بود، شبکه ۱۴ تلویزیون رژیم صهیونیستی نیز فاش کرد، سطوح 
سیاسی رژیم صهیونیستی به ارتش این رژیم، شاباک و گارد مرزی دستور داد فعالیت امنیتی پیش دستانه در جنین را به حالت تعلیق درآورد تا تشکیلات خودگردان 

و دستگاه های آن فرصت تعامل با منطقه مملو از شبه نظامیان را داشته و کنترلی را که در میدان از دست داده بود، دوباره اعمال کند.

طبق بیانیه ای که سران ناتو در اجلاس اخیر خود در شهر ویلنیوس لیتوانی منتشر کردند، ممکن است اردن به زودی میزبان اولین 
دفتر ارتباطی این ائتلاف در جهان عرب شــود. به گزارش ایسنا، به نقل از پایگاه کریدل، سران سازمان پیمان آتلانتیک شمالی 
)ناتو( در بیانیه پایانی که بعد از اجلاس اخیر خود در لیتوانی منتشر کردند، گفتند: "ما همچنین به همراه مقام های اردنی امکان 
تاســیس یک دفتر ارتباطی ناتو در شــهر امان را بررسی خواهیم کرد." این مقام ها همچنین تاکید کردند، ائتلاف ناتو حوزه های 

غرب آسیا و آفریقا را دارای "نفع استراتژیک" دانسته تاکید می کند که "همچنین دامنه دسترسی ما را به سازمان های منطقه مرتبط با آنها از جمله اتحادیه آفریقا و 
شورای همکاری خلیج فارس گسترش خواهد داد." بر طبق گزارش رسانه های عربی، انتظار می رود در ماه اکتبر هیاتی از سوی ناتو به اردن سفر کند. یک مقام وابسته 
به ائتلاف پیمان آتلانتیک شمالی روز جمعه به نشریه "اردن تایمز" گفت: "ما روابطی بسیار ویژه با اردن داریم. باید این تصمیم همین الان گرفته شود. ما در فرآیند 
بررسی امکان گشایش یک دفتر ارتباطی با مقام های اردنی هستیم." جلال العبدی، یک کارشناس استراتژیک و نظامی به روزنامه العربی الجدید گفت:  "اردن می تواند 
به عنوان مرکز منطقه ای برای ائتلاف عمل کرده و از طریق این مرکز می تواند با کشورهای منطقه هماهنگی داشته باشد." امان پیش از بین سابقه همکاری را با ناتو 
داشته و سربازانش را به منظور خدمت کردن در کنار نیروهای این ائتلاف در کوزوو، افغانستان و لیبی به کار گرفته است. این کشور همچنین روابط نزدیکی با رژیم 

صهیونیستی، متحد اصلی ناتو در غرب آسیا دارد.

ناتو به فکر گشایش دفتر ارتباطی در اردن استمجوز رژیم صهیونیستی به تشکیلات خودگردان برای بازداشت های گسترده



روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران

یکشنبه 25 تیر 1402  27 ذی الحجه 1444  16 جولای 2023

8 صفحه    سال نوزدهم    شماره  5225

info@sobh-eqtesad.ir

www.sobh-eqtesad.ir

تحریریه :44253450    روابط عمومی :44253448    فکس : 44253395   بازرگانی : 9-44253335    توزیع : 44253450   فکس : 44253234    توزیع: موسسه سخن گستر    چاپ: امید نشرو چاپ ایرانیان  

 تهران، بلوار مرزداران ، انتهای خیابان گلستان ، کوی پژوهش پلاک 13   کد شبا :2008-654     کد پستی :1463777746صاحب امتیاز : موسسه سخن گستر  مدیر مسئول : فاطمه لشکری

مدیر مرکز مطالعات و توسعه آموزش پزشکی دانشگاه علوم پزشکی 
هوشــمند با بیان اینکه همان طور که فرهنگ استفاده از آموزش 
مجازی را در دانشــگاه ها ایجاد کردیم، بــه مرور زمان می توانیم 
فرهنگ اســتفاده از فناوری های نوین را نیز در مراکز آکادمیک 
ایجــاد کنیم، گفت: تغییرات به صــورت پله پله اتفاق می افتد و 
بــه زمان نیاز دارد، اســتفاده از هوش مصنوعــی و فناوری های 
نویــن در عرصه آموزش خواه یا ناخواه و به ناچار همانند ســایر 
فناوری ها مانند استفاده از برنامه های موبایل اتفاق می افتد. دکتر 
نوشــین کهن در گفت وگو با ایسنا، درباره به کارگیری روش های 
هــوش مصنوعی گفت: هــوش مصنوعی هماننــد فناوری های 
کاربردی دیگر که در عرصه آموزش علوم پزشــکی بةکار گرفته 
می شــوند یک ابزار قدرتمند در عرصه یاددهی و یادگیری است. 
به عبارتی، هوش مصنوعی علاوه بر اســاتید به دانشجویان علوم 
پزشکی نیز در عرصه آموزش علوم پزشکی که یکی از حوزه هایی 
اســت که حجم بســیار زیادی از دانش فنــی، علمی و عملی را 
دربرمی گیرد، کمک می کند. وی خاطرنشان کرد: هنگامی که از 
به کارگیری هوش مصنوعی در آموزش علوم پزشــکی سخن به 
میان می آید باید به این موضوع اشــاره کــرد که این تکنولوژی 
 )Personalized learning( می تواند یادگیری شخصی سازی شــده
را برای دانشجویان دانشــگاه های علوم پزشکی به ارمغان بیاورد. 
یادگیری شخصی ســازی شده در راســتای هوش مصنوعی  این 
استاد دانشگاه درباره چگونگی ایجاد یادگیری شخصی سازی شده 
با استفاده از هوش مصنوعی گفت: یادگیری شخصی سازی شده 
با اســتفاده از هوش مصنوعی رویکــردی نوین در حوزه آموزش 
علوم پزشکی است که با استفاده از الگوریتم های هوش مصنوعی 
و یادگیری ماشین، می توان محتوای آموزشی را بر اساس نیازهای 
هر دانشــجو از قبیل پیشــینه تحصیلی دانشجو، سطح دانش و 
علایق وی سفارشــی و بهینه کرد. علاوه بر این، با اســتفاده از 
الگوریتم های هوشــمند، می توان به طــور دقیق تری از عملکرد 
دانشجویان در طول فرآیند آموزش مطلع شد و بازخورد سریع را 
به آن ها ارائه نمود. همچنین، با تحلیل داده های آموزشی، می توان 
نقاط ضعف و قوت هر دانشــجو را شناســایی کرد و برنامه های 
آموزشی مناســبی برای آن ها طراحی کرد. اساتید با استفاده از 
این سیســتم ها قادر خواهند بود علایق دانشجویان را شناسایی 
کنند و نیازهای یادگیری دانشجو را به صورت فردی رصد کنند. 
دکتر کهن با بیان اینکه فناوری شبیه سازی در عرصه آموزش به 
صورت گسترده به کار گرفته می شود، توضیح داد: فناوری واقعیت 
مجازی )VR( یا واقعیت افزوده )AR( و هوش مصنوعی، دو فناوری 
متفاوت هستند اما می توانند با یکدیگر ترکیب شوند و در عرصه 
یادگیری و آموزش مثمر ثمر واقع شوند. با ترکیب فناوری واقعیت 
مجازی و واقعیت افزوده با هوش مصنوعی، می توان برای کاربران 
تجربه هایی را ایجاد کرد که بهتــر و موثرتر از تجربه های واقعی 
است. برای مثال، با اســتفاده از الگوریتم های هوشمند، می توان 
تجربه هــای واقعیت افــزوده و مجازی را به صــورت خودکار و 
هوشمند بهبود بخشید و به کاربران بازخورد دقیق و مفیدی ارائه 
کرد. عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی هوشمند درباره تاثیر 
هوش مصنوعی در علوم پزشــکی گفت: این تکنولوژی می تواند 
در زمینه های متعددی به آموزش علوم پزشــکی کمک کند. به 
عنوان مثال، با اســتفاده از تکنولوژی هوش مصنوعی مانند چت 
»جی پی تی« که از یک شــبکه عصبی هوش مصنوعی پیچیده 
و قدرتمند برای پردازش زبان طبیعی استفاده می کند، می توان 
پاسخ های منطقی و مناسبی برای ســوالات مطرح شده توسط 
دانشجویان و اساتید علوم پزشکی دست یافت. دانشجو و مدرس 
علوم پزشکی می توانند با تعامل با یک سیستم هوشمند با قدرت 

پردازشی بالا، اطلاعات را به سرعت جستجو کنند.   

فرهنگ استفاده از فناوری های نوین 
را در مراکز آکادمیک ایجاد کنیم

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

محرم

جیلی ژینگیوئه L با پیشرانه هیبرید ۲۴۵ اسب بخار

حدود یک سال پیش، جیلی از کراس اوور کاملًا جدیدی بنام ژینگیوئه L پرده برداری کرد. این خودرو به عنوان شاسی بلند پرچم دار 
جیلی، روی پلت فرم CMA ولوو ساخته شده است. حال این شرکت چینی نسخهٔ هیبریدی ژینگیوئه L را با نام Hi-X ارائه کرده که 
از قوای محرکهٔ پیشرفته ای بهره می برد. برای متمایز کردن این نسخهٔ هیبریدی از نمونهٔ بنزینی، جیلی کراس اوور پرچم دار خود 
را دوباره به دست طراحان سپرده است و آن ها نیز جلوپنجره ای نیمه بسته، لوگوی چراغ دار جیلی، سپرها و چراغ های متفاوت و 
رینگ های منحصربه فردی را ارائه کرده اســت. ویژگی جالب ژینگیوئه L Hi-X اما قوای محرکهٔ آن است که از یک پیشرانهٔ ۱.۵ 
لیتری توربو با دو موتور الکتریکی تشکیل شده است. همچنین جیلی در این خودرو گیربکس سه سرعتهٔ اتوماتیک کاملًا جدیدی 
را ارائه کرده که DHT Pro نام دارد و نیرو را صرفاً به چرخ های جلو انتقال می دهد. در ســرعت های زیر ۲۰ کیلومتر بر ســاعت، 
خودرو فقط با استفاده از نیروی برق حرکت می کند. بین سرعت های ۲۰ تا ۷۰ کیلومتر بر ساعت، برق و بنزینی هم زمان باهم 
کار می کنند و هردو به چرخ ها نیرو می دهند. در سرعت های بالاتر از ۷۰ کیلومتر بر ساعت هم از پیشرانهٔ بنزینی به عنوان منبع 

اصلی نیرو استفاده می شود.

شرط سیتی برای فروش واکر به بایرن
منچستر سیتی برای موافقت با جدایی کایل واکر خواستار جذب مدافع فرانسوی بایرن مونیخ شده است. به گزارش ایسنا و به 
نقل از اسپورت، کایل واکر یکی از بازیکنانی است که توماس توخل سخت به جذب او در تابستان سال جاری اصرار دارد.  بایرن 
به این بازیکن ۳۳ ســاله انگلیسی پیشنهاد قراردادی دو ساله با امکان تمدید یک قرارداد دیگر داده است که این با موافقت این 
بازیکن باتجربه انگلیسی همراه شده است. اما فابریزو رومانو، خبرنگار ایتالیایی اعلام کرد که منچستر سیتی برای دادن واکر به 
بایرن مونیخ یک شرط دارد و آن موافقت باشگاه آلمانی با جدایی بنجامین پاوارد است. پپ گواردیولا به سبک بازی پاوارد علاقه 
زیادی دارد و خواســتار معاوضه واکر با این بازیکن فرانســوی شده است. پاوارد توانایی بازی کردن در خط دفاعی را هم دارد. او 
مورد توجه میلان هم قرار گرفته و تا آستانه پیوستن به این تیم رفت اما فعلا بایرن با جدایی او موافقت نکرده است. قرار است 
که دو باشگاه بایرن مونیخ و منچستر سیتی به زودی جلسه ای را در  این زمینه برگزار کنند و این احتمال زیاد است که به توافق 

برسند. قرارداد واکر با منچسترسیتی تا سال ۲۰۲۴ اعتبار دارد این درحالی است که پاوارد تا سال ۲۰۲۵ با بایرن قرارداد دارد.

پیشنهاد

چهره روز

ژرمینال
ژرمینــال Germinal رمــان برجســته امیل زولا، 
رمان نویس، نمایشنامه نویس و روزنامه نگار فرانسوی 
اســت که در سال ۱۸۸۵ منتشر شــد. امیل زولا 
مهم ترین نماینده مکتب ادبی ناتورالیســم اســت 
و بدون شــک با خواندن این کتاب متوجه چرایی 
این موضــوع خواهید شــد. زولا در زمینه ادبیات 
یک مجموعه  ۲۰ جلدی دارد که در آن سرگذشت 
خانــواده روگن ماکار را طی نســل های مختلف به 
تصویر کشیده اســت. کتاب ژرمینال سیزدهمین 
جلد این مجموعه اســت و بــه زندگی معدنچیان 
 germiner اختصاص یافته است. اسم کتاب از کلمه
بــه معنی روییدن – به وجود آمدن – گرفته شــده 
اســت. در تقویم فرانســه به ماه اول بهار ژرمینال 
می گوید. زولا به زیبایی این عنوان را برای کتابش انتخاب کرده است. اما برای درک بهتر این 
عنوان حتما باید کتاب را بخوانید و به رشد شخصیت اصلی کتاب دقت کنید. پشت جلد کتاب 
امیل زولا چنین آمده اســت: در سال ۱۸۸۵ ویکتور هوگو از دنیا رفت و ژرمینال به دنیا آمد 
که بینوایان زولاست در فرانسه مدرن و صنعتی. داستان رنجبران زیر زمین است که اگر دانته 
بود »دوزخش« می شــد در جهانی که انسان »تا پایان شب سفر می کند« اما در پایان این راه 
شــگفت انگیز در دل زمین، در ژرفنای خاک که انسان عمرها رنج برده و له شده است عاقبت 
کمر راست می کند و در شورشــی سراسر امید سربرمی افرازد. ژرمینال زیباترین و بزرگترین 
اثر زولاست. حماسه برادری است در فلاکت: داستان سرنوشت بشر. معمولا در پشت جلد هر 
کتاب، درباره آن بسیار اغراق آمیز حرف زده می شود اما در مورد ژرمینال هرآنچه نوشته شده 
است واقعیت دارد. این کتاب به قدری خوب است که ما بدون تردید آن را در لیست کتاب های 

پیشنهادی کافه بوک قرار می دهیم. کتابی که فراموش نخواهید کرد.

هوشنگ کامکار

آهنگ ســاز اهل ایران است. او هم اکنون یکی از اعضای 
شورای عالی خانه موسیقی ایران است. در سال ۱۳۵۴به 
اخذ درجه کارشناسی در رشته آهنگسازی از دانشکده 
هنرهای زیبای دانشــگاه تهران نایل آمد و ســپس در 
کنسرواتوار سانتاچی چیلییای رم به تحصیل کنترپوان و 
فوگ پرداخت و درجه کارشناسی موسیقی را در ایالات 
متحده آمریکا از دانشکده سانفرانسیسکو دریافت کرد. 
او به مدت ۱۰سال در دانشگاه هنر به تدریس موسیقی 
پرداخت و مدیریت گروه موســیقی این دانشــگاه را به 
مدت ۶ سال )از ســال ۱۳۷۲ تا سال ۱۳۷۸( عهده دار 
بود. وی سرپرســتی گروه موسیقی کامکارها را برعهده 
دارد. هوشنگ کامکار در سال ۱۳۲۵ در سنندج به دنیا 
آمد. موسیقی را نزد پدرش استاد حسن کامکار آموخت 
و مدت ۲ سال در هنرستان عالی موسیقی تهران به تحصیل موسیقی پرداخت. در سال ۱۳۵۴به اخذ 
درجه کارشناسی در رشته آهنگسازی از دانشکده هنرهای زیبای دانشگاه تهران نایل آمد و سپس در 
کنسرواتوار سانتاچی چیلییای رم به تحصیل کنترپوان و فوگ پرداخت و درجه کارشناسی موسیقی 
را در ایالات متحده آمریکا از دانشکده سانفرانسیسکو دریافت کرد. او به مدت ۱۰سال در دانشگاه هنر 
به تدریس موسیقی پرداخت و مدیریت گروه موسیقی این دانشگاه را به مدت ۶ سال )از سال ۱۳۷۲ 
تا ســال ۱۳۷۸( عهده دار بود.وی سرپرستی گروه موسیقی کامکارها را برعهده دارد. هوشنگ کامکار 
۲۷ مرداد ۱۳۹۸ در دهمین همایش شــعر و موســیقی کانون ادبی زمستان مورد تجلیل قرار گرفت. 
اصول ارکستراسیون. اثر ریمسکی کورساکوف. ناشر: انتشارات چنگ. سال انتشار ۱۳۶۲. تهران. فوگ 
و انوانسیون. فنون اصلی آهنگسازی در تئوری و عمل. اثر جان ورال. ناشر: انتشارات پارت. سال انتشار 
۱۳۷۰. تهران. هارمونی قرن بیستم. اثر وینسنت پرسی کتی. ناشر: انتشارات دانشگاه هنر. سال انتشار 

۱۳۷۵. تهران.

فرهنگ

علی رهبری ـ آهنگساز و رهبر ارکستر بین المللی ایرانی 
ـ روز جمعــه )۲۳ تیرمــاه( در کنســرت یکی مانده به 
آخر فصل هنری اپرای مارینســکی در سنت پترزبورگ 
روســیه با اولین اجرای جهانی ســوئیت »فلامنکو« اثر 
مارتیــن خایمه ـ آهنگســاز اســپانیایی ـ روی صحنه 
رفت. به گزارش ایســنا، مارتین خایمه، آهنگســاز اهل 
شــهر مالاگاســت و این اثر را برای مجموعه )سیکل( 
موسیقی شرق و غرب علی رهبری در اپرای مارینسکی 
سنت پترزبورگ آهنگســازی کرده و آن را به پاس پنج 
سال مدیریت هنری ارکستر فیلارمونیک مالاگا به علی 
رهبری هدیه کرده اســت. علی رهبری که اکنون رهبر 
دائم مهمان اپرای مارینســکی سنت پترزبورگ روسیه 
است، علاوه بر مالاگا مدیریت هنری ارکستر سمفونیک 
شهرهای، بروکسل، پراگ و زاگرب را به عهده داشته است. در این فصل هنری که هفته آینده با کنسرت 
دوازدهم و  برنامه جدیدی خاتمه خواهد یافت، علی رهبری موسیقی شرق و غرب را انتخاب کرده است. 
موسیقی فلامنکو در حقیقت همان موسیقی  است که موسیقی شرق و غرب را بهم آمیخته است. این 
کنســرت مانند تمام کنسرت های ۱۲ ماه گذشته علی رهبری برای تلویزیون روسیه نیز ضبط شد که 
با ســوئیت دافنیس و کلوعه، اثر موریس راول آهنگســاز فرانسوی و سمفونی شماره ۱۰ اثر دیمیتری 

شوستاکوویچ آهنگساز روسی قرن بیستم خاتمه یافت.

هدیه هنرمند اسپانیایی به رهبر ارکستر 
ایرانی
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